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متضرر اصلی فساد در نظام اداری، بخش خصوصی است. 
هرچه فســاد عمیق تر و گسترده تر باشد، بخش خصوصی 
بیشــتر متضرر می شود تا جایی که دیگر توانی برای ادامه 

کار نخواهد داشت.
معمولا ریشه اصلی فساد را در سیاستگذاری و ترجیحات 
تصمیم گیری می دانند و نظــام اداری را متهم ردیف دوم 
می شناســند. اما آیا همه فســادهای نظام اداری ناشی از 

سیاستگذاری است؟
فساد در نظام اداری به طیف گسترده ای از بده بستان ها 
و رفتارهای خارج از قانون کارکنان دولتی اطلاق می شود 
که فرد یا افرادی را منتفع می کند یا آنها را از زیان احتمالی 
مصــون نگه می دارد؛ اما مهم ترین اثری که فســاد به جا 
می گذارد، ممانعت از خلق و انباشــت ثروت توسط بخش 

خصوصی است.
فساد مشکلی فراگیر در نظام های اداری کشورهاست که 
نمی تــوان وجود آن را حتی در باز ترین اقتصادها هم انکار 
کرد؛ اما هر اندازه اقتصادی بسته تر و دولتی تر باشد، فساد 
بیشــتر می شود. به صورت عمده سه نوع فساد وجود دارد؛ 
اولی فســاد سیاسی است که در فرآیندهای سیاسی و در 
ارتباط با افراد و جریان هایی ظاهر می شود که در شکل گیری 
قدرت نقش دارند. دومی فســاد قانونی اســت که طی آن 
گروه های ذی نفع به نهادهای تصمیم گیر و قانون گذار نفوذ 
می کنند تا قوانین و سیاست ها را به سود خود تغییر دهند 
و در نهایت، فساد در نظام اداری است که بخش خصوصی 

را وادار به پرداخت رشوه برای دور زدن قانون می کند.
بنابرایــن متضرر اصلی فســاد در نظــام اداری، بخش 
خصوصی اســت. هرچه فساد عمیق تر و گسترده تر باشد، 
بخش خصوصی بیشــتر متضرر می شود تا جایی که دیگر 
توانی برای ادامه کار نخواهد داشت. فساد دو روی متفاوت 
دارد؛ روی اول فسادی است که با تقاضای بخش خصوصی 
شــکل می گیرد و روی دیگر فســادی است که با تقاضای 
کارمندان دولت به وقــوع می پیوندد. در حالت اول، فعال 
بخــش خصوصی وجوهی را می پــردازد تا کارگزار دولتی 
به خواســته های غیرقانونی اش پاســخ دهد؛ اما در حالت 
دوم کارگزار دولتی، فعال بخش خصوصی را تحت فشــار 
قرار می دهد تا به ازای انجــام امور قانونی اش، وجوهی را 

پرداخت کند.
فرض این نوشــته، حالت دوم اســت؛ یعنی شرح حال 
بخش خصوصی سالمی که در معرض بخش دولتی غیرسالم 

قرار می گیرد.
معمــولا تجار و مدیران بنگاه هــای بخش خصوصی از 
نظر ســازمان دهی، با سه سطح از فســاد در نظام اداری 

مواجه می شوند:
سطح اول یا لایه اول یا »سازمان اول« کارکنانی هستند 
که به »کار راه انــداز« معروفند و در برابر رتق و فتق امور 
معمولی سازمان های دولتی »پول چای« یا »پول شیرینی« 
طلب می کنند. رایج ترین فساد در نظام اداری همین فساد 
اســت و چون قدمت دیرینه دارد، بــه قاعده بازی تبدیل 
می شــود و بخش خصوصی هزینه این نوع فساد را همواره 

پیش بینی می کند.
در سطح دوم فساد، بخش خصوصی با »سازمان دوم« 
مواجه می شــود. فساد در این ســطح می تواند انفرادی یا 
گروهی باشــد و افــراد می توانند در داخل یک ســازمان 
حضور داشته باشند یا از بیرون، امور را سازمان دهی کنند. 
هرچه هســت، این فســاد هم مثل سطح اول در مرزهای 
درونی یک اداره، ســازمان یا نهاد دولتی، شکل می گیرد. 
وقتی در ســازمانی دولتی یا حکومتی نمی توانید کاری را 
پیش ببرید، افرادی مقابل شما سبز می شوند که مسیر را 
برای شما هموار کنند. کار این افراد گره گشایی است و به 
همین دلیل به »گره گشــا« معروفند. اغلب اوقات افراد در 
دست اندازهای قانونی گرفتار شده اند یا آشنایی به مسیرهای 
قانونــی ندارند که در این حالت، افرادی به کمک می آیند 
و مســیر را هموار می کنند. وجه مفسده آمیزتر »سازمان 
دوم« این است که عمدا مسیر را ناهموار می کنند یا موانع 
قانونی پیش پای افراد می گذارند تا او را متقاعد به پرداخت 
هزینه کنند. این فساد هم در نظام اداری ما سابقه دیرینه 
دارد و بــه همین دلیل بخش خصوصی بــا این لایه هم 
 کنار آمده اســت و به نوعی هزینه های فساد در این سطح 

را پیش بینی می کند.

یادداشت

دستمزد نکونام 
دوباره کسر 
می شود؟

نوسازی 10 هزار 
 مسکن با طرح 
کلید به کلید

 بانک های 
جهانی طلایی 
می شوند

حضور ایران در باشگاه بزرگان 
نیروگاه ساز جهان

 بار سنگین رفع ناترازی گاز بر
 دوش پارس جنوبی

 توافق با ۸ کشور دنیا برای
 ورود تکنولوژی ساخت به کشور

تکرار سیلاب؛ معضل تمام نشدنی 
گلستانی ها

مشاور وزیر راه و شهرسازی با اعلام مشارکت 
کم بانک ها در ارائه تســهیلات نهضت ملی 

مسکن از سود...

تولید گاز ایران از میدان مشترک پارس 
جنوبی، بزرگ ترین میدان گازی جهان، 

افزون بر درآمد ۴1۴ میلیارد دلاری...

ظرفیت 30 هزار مگاواتی تجدیدپذیرها سال 
آینده سال تحول در زمینه انرژی تجدیدپذیر 

برای صنعت برق کشور خواهد بود...

سیل و طغیان رودخانه ها به دلیل تکرار چندین 
ساله، اتفاق عادی برای اهالی گلستان به شمار 

می رود و تحمل خسارت های آن به... 
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محسن جلال پور

فساد سازمان یافته چه 
بر سر بخش خصوصی 
می آورد؟
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رتبه بندی 
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پژوهش و فناوری بر 
 مبنای »کارآمدی« 
در ۴ دسته
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پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به ۴۰ هزار متقاضی در دولت سیزدهم

پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به ۴۰ هزار متقاضی در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  - معاونت مسکن و ساختمان با اشاره به اقدامات انجام شده برای تسهیل گری  مجموعه وزارت راه و شهرسازی در بخش مسکن، اعلام کرد که در 6 ماه ابتدای امسال به بیش از ۴0 هزار متقاضی تسهیلات 

ودیعه مسکن پرداخت شده است که این روند ادامه دارد.

برنامه پرداخت 
تسهیلات ودیعه 

مسکن به متقاضیان 
واجد شرایط در مراحل 

اجراست و در 6 ماه 
ابتدای امسال به بیش 

از ۴0 هزار متقاضی 
تسهیلات ودیعه مسکن 

پرداخت شد.

ارزش افزوده برای خرید مصالح به این طرح )پروژه(ها تعلق نمی گیرد.

  تدوین و پیگیری اجرای طرح تنظیم و ساماندهی بازار زمین، مسکن اجاره بها
مجموعــه وزارت راه و شهرســازی همکاری را با مجلــس در تدوین طرح تنظیم و 
ســاماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها انجام داد. در این بخش به منظور تنظیم و 
ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره، همکاری گسترده ای برای تدوین طرح با مجلس 
انجام شد.اهم محورهای این طرح شامل ساماندهی مشاوران املاک، اخذ مالیات از اراضی 
بایر، توسعه سامانه ملی املاک و اسکان کشور، ارایه مشوق به موجران، تعین حداکثر نرخ 
افزایش اجاره بها توسط شورای عالی مسکن در شرایط اضطرار، کشف بازه قیمت مسکن 
و اجاره بها، پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن، ایجاد سکوهای ثبت رسمی اسناد و 

املاک و سازماندهی، خرید و فروش امتیازهای طرح های حمایتی تامین مسکن است.

به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، معاونت مسکن و ساختمان در 
گزارشی به برخی از تسهیل گری های مجموعه وزارت راه و شهرسازی 

در اجرای طرح نهضت ملی مسکن پرداخت.
همکاری در پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن، پیگیری برای کاهش 
هزینه های بیمه تامین اجتماعی و مالیات پروژه های نهضت ملی مسکن، 
پیگیری و همکاری با مجلس شورای اسلامی در تدوین طرح تنظیم و 
ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها بخشی از این تسهیل گری هاست.

بر اســاس این گزارش، برنامه پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به 
متقاضیان واجد شــرایط در مراحل اجراست و در ۶ ماه ابتدای امسال 

به بیش از ۴۰ هزار متقاضی تسهیلات ودیعه مسکن پرداخت شد.
درباره پیگیری برای کاهش هزینه های بیمه تامین اجتماعی و مالیات 

پروژه های نهضت ملی مسکن، قانون ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی 
اصلاح شده و هزینه های این بخش کاهش یافته است.

این گزارش حاکی است که برای کاهش هزینه های مالیات پروژه های 
حمایتی مسکن و به اســتناد بند )الف( تبصره ۱۱ ماده واحده قانون 
بودجه امسال )۱۴۰2( مالیات طرح )پروژه(های مسکن مهر برای هر 
واحد مسکن مهر و واحدهای احداثی قانون جهش تولید مسکن شامل 
ساخت، آماده سازی، محوطه سازی، زیربنایی و روبنایی برای سال های 
۱3۹۸ تا ۱۴۰2 در طرح )پروژه(های تفاهم نامه سه جانبه با سازندگان، 
تعاونی ها و پیمانکاران فرعی طرف قرارداد با آن ها با هر نوع قرارداد و با 
معرفی وزارت راه و شهرسازی معادل 3۰۰ هزار تومان برای هر واحد 
تعیین شده است. بنابراین هیچگونه مالیات دیگری به غیر از مالیات بر 

 کاهش انتظارات تورمی باعث تثبیت نرخ ارز شده 
است

محمد غفوری کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه پارسال 
یک پرش ارزی را داشتیم که ارز رشد ۱۰۰ درصدی را از قیمت 
2۵ هزار تومان به ۵۰ هزار تومان داشته است، گفت: اکنون در 
وضعیت رکودی قرار داریم و سیاست گذار ارزی با اعمال سیاست 
انقباضی و پایین آوردن گردش نقدینگی باعث تثبیت قیمت 
ارز شده است.این کارشناس اقتصادی افزود: پایه تحلیل اقتصاد 
کشــور نرخ ارز است، دلیلی که باعث می شود که شاهد رشد 
قیمت ارز باشیم انتظارات تورمی است، وقتی انتظارات فروکش 
می کند نرخ ارز تثبیت می شود و شاهد رشد نرخ ارز نخواهیم بود.

غفوری افزود: تثبیت شدن نرخ ارز با توجه به کسری بودجه 
به ضرر تولید است، سرکوب نرخ ارز باعث می شود در دوره های 
تثبیت و رشد داشته باشیم، در شرایط فعلی که اقتصاد دچار 
رکود تورمی شــده است اقدام صحیحی ارزیابی نمی کنم، باید 
دلار با عرضه و تقاضا باید در بازار ارز شکل بگیرد و تثبیت باید 
با توجه به عرضه و تقاضا شده و تقاضا در دلار انباشته نشود تا 

شاهد افزایش قیمت ارز نباشیم.

ترکمنستان 
شریک راهبردی 

ایران است

  ایران دومین سازنده روتور GE-F9 جهان می شود
روتور GE-F۹ ساخت آمریکا بوده و به دلیل تحریم  وارد کشــور نمی شود. از همین رو با تولید این 
تجهیزات توسط متخصصان داخلی، ایران به دومین کشور سازنده این روتور در جهان تبدیل می شود.

 همزمان با برگزاری مراسم اختتامیه بیست وسومین نمایشگاه بین المللی و نخستین جشنواره و فن 
بازار تخصصی صنعت برق ایران قرارداد ساخت بار اول یک دست کامل روتور توربو کمپرسو واحد 
گازی GE-F۹ نیروگاه سیکل ترکیبی شهید رجایی به ارزش ۱۷۵ میلیارد تومان میان شرکت های 

تولید نیروی برق شهید رجایی و شرکت مهندسی و ساخت توربین مپنا )توگا( به امضا رسید.
این روتور ساخت آمریکا اســت که به دلیل تحریم ها وارد کشور نمی شود. از همین رو با تولید این 
تجهیزات توسط متخصصان داخلی، ایران به دومین کشور سازنده این روتور در دنیا تبدیل خواهد 
شد.همچنین در این مراسم قرارداد ساخت بار اول سیستم کنترل واحد بخار نیروگاه شازند به ارزش 
3۵ میلیارد تومان میان شرکت تولید نیروی برق منطقه مرکزی و شرکت خدمات نیروگاهی آهار 
شرق به امضا رسید. در راستای این قرارداد مقرر شده است برای نخستین بار در کشور سیستم کنترل 
این نیروگاه توسط متخصصان صنعت نیروگاهی ساخت داخل و جایگزین شوند.در جریان مراسم 
اختتامیه نمایشگاه صنعت برق تفاهم نامه طراحی و ساخت بار اول سیستم پایش و اندازه گیری آنلاین 
دودکش های نیروگاه شازند به ارزش ۹۴ میلیارد تومان در راستای اجرای سیاست های کلی نظام 
برای استفاده حداکثری از توان ساخت داخل، توانمندسازی شرکت های داخلی و قطع وابستگی، 

میان شرکت های تولید نیروی برق منطقه مرکزی و شرکت پیرامون سیستم قشم به امضا رسید.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

رئیس مجلس گفت: بدون شک در هر کار داوطلبانه ای که باید انجام دهیم، اولین 
چیزی که باید مورد توجه قرار گیرد، روحیه جهادی است و این روحیه مبنای هر کار 

داوطلبانه است.
 محمدباقر قالیباف صبح امروز در مراســم اختتامیه مهرواره ملی »برای ایران« که 
در سالن شهید چمران دانشگاه تربیت مدرس برگزار شد، اظهار داشت: بدون شک هر 
کار داوطلبانه ای که باید انجام دهیم، اولین چیزی که باید مورد توجه قرار گیرد، روحیه 

جهادی است و این روحیه مبنای هر کار داوطلبانه است.
وی ادامه داد: روحیه جهادی در فراز و نشیب ها تغییری نمی کند و خسته نمی شود 
و هرگز این خاستگاه برخاسته از یک فضای بروکراسی نیست، بلکه مبتنی بر ایثارگری 
و فداکاری است.رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ماهیت و صورت فعالیت های 
داوطلبانه هم اهمیت زیادی دارد. ما در مجلس یازدهم و در برنامه هفتم توسعه یک 
بند الحاقی برای نیروهای داوطلب و جهادی آوردیم مبنی بر اینکه سیستم اداری نباید 

مانعی بر سر راه نیروهای داوطلب و جهادی باشد.
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: یک تفاوت ماهوی بین کارهای خیریه 

و جهادی در محیط های علمی و دانشگاهی و دیگر محیط های جامعه وجود دارد که 
آن تفاوت ماهوی در این است که حتماً دانشگاه باید پرچمدار مدیریت دانش هم باشد 
و از ســوی دیگر باید بتواند فرهنگ بســیار غنی کار خیر و نیکوکاری را با یک مبانی 
مستحکم پیش ببرد و تجربه ها را در کنار هم قرار دهد.قالیباف تاکید کرد: کار داوطلبانه 

هیچ منافاتی با نهادسازی ندارد. از سال ۵۷ که انقلاب پیروز شد تا سال ۵۹ که جنگ 
تحمیلی اتفاق افتاد، بسیج به سمت پیشرفت و محرومیت زدایی گام برداشت و به جهاد 
سازندگی کمک کرد.وی افزود: از قبل از آغاز دفاع مقدس، بسیج وجود داشت و با جهاد 
ســازندگی برای پیشرفت و محرومیت زدایی گام برداشت. در دوران دفاع مقدس هم 
بسیجی ها فعالیت چشمگیری داشتند؛ در پایان سال ۱3۶۰ عملیات فتح المبین انجام 
شد و قبل از آن هم شکستن حصر آبادان را داشتیم.رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشت: ریشه های انقلاب اسلامی، در دوران دفاع مقدس عمق پیدا کرد. ما باید نشان 
دهیم که کاری که انجام می دهیم، معتبر است و برای این اعتبار باید کارهای دقیق و 
عمیق انجام دهیم. برای این اعتبار، علاوه بر اینکه باید کار عمیق و دقیق علمی انجام 
دهیم، باید دو ویژگی داشته باشیم که یک مورد آن است که باید محروم ترین قشر و 
ضعیف ترین افراد را محور قرار دهیم که در این حوزه، جغرافیا هم مهم است. دوم هم 
آن اســت که ما باید قبل از رفتن به منطقه ای نظام مسائل آنجا را بشناسیم و بدانیم 
پیشران آن منطقه چیست. بدون شک نظام مسائل است که قدرت حل مسئله به ما 

می دهد، اینجاست که باید آمایش سرزمینی داشته باشیم .

روحیه جهادی مبنای هر اقدام داوطلبانه است



اقتصاد کلان 
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حضور ایران در باشگاه بزرگان نیروگاه ساز جهان
مریم لطفی      |    ظرفیت 3۰ هزار مگاواتی تجدیدپذیرها سال آینده سال تحول در زمینه انرژی تجدیدپذیر برای صنعت برق کشور خواهد بود. برای ۱۰ سال 

آینده حداقل ظرفیت 3۰ هزار مگاواتی را خواهیم داشت.

 معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه کشورمان با بیان اینکه اولویت دولت سیزدهم توسعه روابط با کشورهای همسایه است، گفت: ترکمنستان شریک راهبردی ایران در حوزه 
سیاسی و اقتصادی است.مهدی صفری در همایش تجاری ایران و ترکمنستان، اظهار داشت: تا سال ۲۰۰۵ میزان تجارت ایران و ترکمنستان به پنج میلیارد دلار رسید که اگر همان روند 

ادامه می یافت، امروز به ۱۰ میلیارد دلار می رسید.وی افزود: به دلیل مسائلی، روند رشد تجارت ایران و ترکمنستان متوقف شد.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه کشورمان تاکید کرد: ترکمنستان تنها کشوری است که با جمهوری اسلامی ایران هیچ مشکل و اختلاف مرزی ندارد و این کشور شریک 
راهبردی ایران در حوزه سیاسی و اقتصادی است.صفری تاکید کرد: زمانی که دولت سیزدهم بر سرکار آمد، آیت الله رییسی رییس جمهوری اولویت  خود را توسعه روابط با همسایگان قرار داد.

وی ادامه داد: نخستین سفر رئیس جمهوری ایران به ترکمنستان انجام شد و پس از آن ارزش تجارت دو کشور با رشد خوبی به ۵۰۰ میلیون دلار رسید.معاون وزیر خارجه ابراز امیدواری 
کرد تجارت ایران و ترکمنستان به پنج میلیارد دلار و سپس به ۱۰ میلیارد دلار برسد.

ترکمنستان شریک 
راهبردی ایران است

    پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به ۴۰ هزار 
متقاضی در نیمه نخست ۱۴۰۲

معاونت مسکن و ساختمان با اشاره به اقدامات 
انجام شده برای تسهیل گری  مجموعه وزارت راه 
و شهرسازی در بخش مسکن، اعلام کرد که در ۶ 
ماه ابتدای امســال به بیش از ۴۰ هزار متقاضی 
تســهیلات ودیعه مسکن پرداخت شده است که 

این روند ادامه دارد.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، معاونت 
مســکن و ســاختمان در گزارشــی به برخی از 
تسهیل گری های مجموعه وزارت راه و شهرسازی 

در اجرای طرح نهضت ملی مسکن پرداخت.
همکاری در پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن، 
پیگیری بــرای کاهش هزینه هــای بیمه تامین 
اجتماعی و مالیات پروژه های نهضت ملی مسکن، 
پیگیری و همکاری با مجلس شورای اسلامی در 
تدوین طرح تنظیم و ساماندهی بازار زمین، مسکن 

و اجاره بها بخشی از این تسهیل گری هاست.
بر اساس این گزارش، برنامه پرداخت تسهیلات 
ودیعه مسکن به متقاضیان واجد شرایط در مراحل 
اجراست و در ۶ ماه ابتدای امسال به بیش از ۴۰ 
هزار متقاضی تسهیلات ودیعه مسکن پرداخت شد.

دربــاره پیگیری برای کاهش هزینه های بیمه 
تامین اجتماعــی و مالیات پروژه های نهضت ملی 
مســکن، قانون ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی 
اصلاح شــده و هزینه های ایــن بخش کاهش 

یافته است.
این گزارش حاکی اســت که بــرای کاهش 
هزینه های مالیات پروژه های حمایتی مســکن و 
به استناد بند )الف( تبصره ۱۱ ماده واحده قانون 
بودجه امسال )۱۴۰۲( مالیات طرح )پروژه(های 
مسکن مهر برای هر واحد مسکن مهر و واحدهای 
احداثی قانون جهش تولید مسکن شامل ساخت، 
آماده سازی، محوطه ســازی، زیربنایی و روبنایی 
برای ســال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ در طرح )پروژه(

های تفاهم نامه سه جانبه با سازندگان، تعاونی ها و 
پیمانکاران فرعی طرف قرارداد با آن ها با هر نوع 
قرارداد و با معرفی وزارت راه و شهرسازی معادل 
۳۰۰ هزار تومان برای هر واحد تعیین شده است. 
بنابراین هیچگونه مالیات دیگری به غیر از مالیات 
بر ارزش افــزوده برای خرید مصالح به این طرح 

)پروژه(ها تعلق نمی گیرد.
مجموعه وزارت راه و شهرسازی همکاری را با 
مجلس در تدوین طرح تنظیم و ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره بها انجام داد. در این بخش 
به منظور تنظیم و ساماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره، همکاری گسترده ای برای تدوین طرح با 

مجلس انجام شد.
اهم محورهای این طرح شــامل ســاماندهی 
مشاوران املاک، اخذ مالیات از اراضی بایر، توسعه 
سامانه ملی املاک و اسکان کشور، ارایه مشوق به 
موجران، تعین حداکثر نرخ افزایش اجاره بها توسط 
شورای عالی مسکن در شرایط اضطرار، کشف بازه 
قیمت مسکن و اجاره بها، پرداخت تسهیلات کمک 
ودیعه مسکن، ایجاد سکوهای ثبت رسمی اسناد 
و املاک و سازماندهی، خرید و فروش امتیازهای 

طرح های حمایتی تامین مسکن است.

میلادی  آینده  در سال    دلارزدایی 
سرعت می گیرد

پیش بینی می شود عملکرد دلار، طراحی 
ارز بریکس و افزایش اعضای بلوک به صورت 
رسمی، در سال آینده میلادی »دلارزدایی« 
را سرعت بخشــد. Watcher. Guru، در سال 
جاری میلادی شاهد بودیم که بلوک اقتصادی 
بریکس برای کاهش اتکای بین المللی به دلار 

آمریکا به شدت تلاش کرد.
قرار اســت گروه بریکــس ضمن پذیرش 
اعضای جدید و استفاده از ارزهای محلی، در 
ســال آینده میلادی به موفقیت هایی جدید 

دست یابد.
بــه طور خــاص، احتمالاً ســه رویداد به 
سرعت گرفتن برنامه های دلارزدایی بریکس 
در سال ۲۰۲۴ میلادی منجر شود؛ عملکرد 
دلار، طراحــی ارز بریکس و افزایش اعضای 
بلوک به صورت رسمی، اساس »دلارزدایی« 
را تشــکیل می دهند.این احتمال وجود دارد 
که گروه بریکس شــاهد پیشرفت دلارزدایی 
در سال ۲۰۲۴ میلادی باشد که دلیل اصلی 

آن، عملکرد دلار آمریکا است.
در گزارشی که به تازگی منتشر شده است، 
یک تحلیلگر شرکت بانکداری و خدمات مالی 
آی انِ جی)ING( درباره عقب نشینی دلار سخن 
گفته است که در نهایت، به نفع اهداف بریکس 

تمام می شود.
براساس گزارش این شرکت، »سرانجام در 
ســال آینده، آمریکا نرخ های بهره را کاهش 
خواهــد داد«. علاوه بر ایــن، احتمال رکود 
آمریــکا آغازگر »خداحافظــی طولانی مدت 
دلار« خواهــد بود. پــس از آن، زمان آن فرا 
می رسد که گروه بریکس طرح ارز محلی خود 
را پیش ببرد.بریکس در نشســت سال جاری 
میــلادی خود، برای عضویــت در این بلوک 
اقتصادی از تعدادی از کشــورها دعوت کرد، 
اما در ســال ۲۰۲۴ میلادی جایگاه آن ها در 
این بلوک رسمی خواهد شد؛ چنین رویدادی 
احساسات مثبت بیشتری ایجاد خواهد کرد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

بروز چالش کمبود برق در کشور، طرح ورود سرمایه گذاران بخش خصوصی 
بویژه صنعتگران به عرصه ساخت نیروگاه و یا نصب نیروگاه های خورشیدی 
در محل واحد صنعتی را به مقوله مورد بحث و بررسی مسئولان و تشکل های 
بخش خصوصی تبدیل کرده اســت که البته اما و اگرهای زیادی نیز در این 

زمینه وجود دارد.
آمارها نشــان می دهد در فاصله سال های ۱۳۸۹ تا ۱۳۹۹، رشد ظرفیت 
تولید برق در کشــور از ۸.۸ درصد به ۲.۲۳ درصد رســیده است که نشان از 
آن دارد ظرفیت تولید در این سال ها نزولی و در مقابل مصرف برق در کشور 
در این مدت صعودی بوده است.تداوم این شرایط از یک سو و مشکل کمبود 
برق و خاموشی های اجباری ناشی از آن در زمان اوج بار مصرف این موضوع را 
ضروری می سازد که ظرفیت نیروگاهی در کشور افزایش یافته و یک برنامه ریزی 

دقیق برای تولید و مصرف برق انجام شود.
افزایش ظرفیت نیروگاهی کشور یکی از مهم ترین اقدام های وزارت نیرو در 
دولت سیزدهم برای تأمین برق پایدار همه بخش های کشور و حذف خاموشی ها 
بوده است به طوری که در دو سال گذشته بیش از هفت هزار مگاوات به ظرفیت 
تولید برق کشــور افزوده شد.هرچند که توسعه نیافتن ظرفیت نیروگاهی در 

دولت قبل ســبب خاموشی های گسترده در تابستان سال ۱۴۰۰ شده بود و 
این موضوع نارضایتی مردم را به همراه داشت.

دولت سیزدهم و وزارت نیرو از همان ابتدای آغاز به کار خود برای توسعه 
ظرفیت نیروگاهی و افزایش ظرفیت نیروگاه های موجود و با اعمال روش های 
مدیریت مصرف برق در دستور کار قرار داد تا بتواند ناترازی تولید و مصرف 

ناشی از توسعه نیافتگی ها در دولت قبل را جبران کند.
در همین راستا، معاون امور برق و انرژی وزیر نیرو گفت: ایران جزو چند 

کشور سازنده نیروگاه در جهان است.
»همایون حائری« افزود: توانایی متخصصان داخلی در ســاخت نیروگاه 

جایگاه کشورمان را در میان کشورهای سازنده نیروگاه قرار داده است.
صنعت برق ایران اکنون در بخش توزیع ۱۰۰ درصد خودکفا اســت و در 
بخش انتقال نیز چنین اســت.ناگفته نماند کــه در بخش نیروگاه هم بالای 
۹۰ درصد خودکفا هستیم و کمتر از ۱۰ درصد بقیه نیز توجیه ندارد.از قرار 
معلوم، ظرفیت منصوبه فعلی نیروگاه های کشــور  ۹۲ هزار مگاوات  بوده که 
۶۰ درصد آن به دست متخصصان صنعت برق کشورمان محقق شده است.

واقعیت این است که وزارت نیرو حامی صنعت برق بوده که براین اساس 

شورای مشورتی وزیر نیرو با تولیدکنندگان برق در وزارت نیرو شکل گرفته 
و هفتگی مسائل و مشــکلات رسیدگی و حل و فصل می شود.معاون امور 
برق و انرژی وزیر نیرو قانون مانع زدایی از صنعت برق را در حمایت از تولید 

برق و صنعت برق بسیار مؤثر ارزیابی کرد.
حائری گفت: اکنون شاهد رشد بسیار خوب کمی و کیفی در محصولات 
صنعت برق هســتیم  و به عبارتی می توانیم این نمایشگاه را به عنوان یک 
شاخص ارزیابی رشد در صنعت برق در نظر بگیریم.حائری ادامه داد: دنبال 
این هستیم که زنجیره ای از کالا متکی بر ایده های فناورانه و علمی داشته 
باشــیم.وی درباره دیدار وزیر انرژی پاکســتان از نمایشگاه برق  بیان کرد: 
پاکستان نیاز زیادی به برق ایران و تجهیزات برقی کشورمان دارد و اکنون 
به کشور پاکستان برق صادر می کنیم. وی جلسه ای هم  با وزیر نیرو داشت 
تا بیشــتر بتوانند از پتانسیل صنعت برق ما اســتفاده کنند.حائری درباره 
افغانســتان هم گفت: در مذاکره با افغانستان روی موضوع صادرات برق و 

استفاده از تجهیزات کشور ما صحبت شد.
وی افزود:  اولویت ما در صادرات تأمین برق داخل کشــور است. از برق 
مازاد و قیمت برقی که سودآوری داشته باشد، صادرات برق را دنبال می کنیم.

ایران با تمام کشورهایی که مرز خاکی دارد صادرات و واردات برق داشت  
و ۳ کشور عمده مقصد صادرات برق، عراق، افغانستان و پاکستان هستند.

 معاون وزیر نیرو درباره انرژی های تجدیدپذیر گفت: در حال حاضر هزار 
و ۱۰۰ مگاوات ظرفیت منصوبه بادی و خورشیدی داریم. ریل گذاری بسیار 
خوبی با حمایت وزیر و فعالیت های ســاتبا انجام شــده که این ریل گذاری 
تأثیر زیادی در توسعه ایجاد کرده است. اکنون توربین های بادی و پنل های 

خورشیدی را در کشور می سازیم.
 حائری تصریح کرد: سال آینده سال تحول در زمینه انرژی تجدیدپذیر 
برای صنعت برق کشور خواهد بود. برای ۱۰ سال آینده حداقل ظرفیت ۳۰ 

هزار مگاواتی را خواهیم داشت.
معاون وزیر نیرو خاطرنشان کرد:  صنعت انرژی تجدیدپذیر برای رشد، 
نیاز به سرمایه گذاری دارد که ریل گذاری بیشتری در تأمین سرمایه انجام 

شده است.
وی درباره خودروهای برقی گفت: وزارت نیرو در بحث خودروهای برقی 
همراه خواهد بود. برای این کار زیرساخت هایی از جمله ظرفیت نیروگاهی 
و خطوط انتقال نیاز داریم. صنعت برق همیشه در این زمینه آمادگی لازم 
را دارد.معــاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی گفت: وزارت نیرو به صورت 
۱۰۰ درصدی آماده همکاری برای تأمین خودروهای برقی اســت و در این 
حوزه نیز از گذشته مطالعات زیادی صورت گرفته است.حائری درخصوص 
آمادگی وزارت نیرو برای تأمین برق خودروهای برقی، اظهار کرد: همکاران 
وزارت نیرو از سال های پیش روی خودروهای برقی مطالعه داشتند و صنعت 
برق متخصصین خوبی در این زمینه دارد به طوری که می توانیم بگوییم برای 

تأمین تجهیزات صنعت برق در این حوزه مشکلی نداریم.
وی اضافــه کرد: اگر بخواهیم خودروهای برقی را به صورت گســترده 
توســعه دهیم، می بایســت زیرساخت های آن توســعه یابد که باید برای 
افزایش ظرفیت شــبکه نیروگاهی و خطوط انتقال سرمایه گذاری صورت 
گیرد، اما اعتقادمان روی این مســأله اســت. حائری گفت: وظیفه وزارت 
نیــرو تأمین برق اســت که برای این موضوع مشــکلی نداریم، اما احداث 
ایستگاه های شارژ به عهده شهرداری است و می بایست ایستگاه ها متناسب 
با تعداد خودروها تجهیز شود، اما توسعه صنعت برق برای تأمین نیاز برقی 
 در این حــوزه اتفاق خواهد افتاد و وزارت نیرو مشــکلی برای تأمین برق 

خودروهای برقی ندارد.

پاکستان نیاز زیادی به 
برق ایران و تجهیزات 
برقی کشورمان دارد و 

اکنون به کشور پاکستان 
برق صادر می کنیم. وی 

جلسه ای هم  با وزیر نیرو 
داشت تا بیشتر بتوانند 

از پتانسیل صنعت 
برق ما استفاده کنند.

حائری درباره افغانستان 
هم گفت: در مذاکره با 

افغانستان روی موضوع 
صادرات برق و استفاده 

از تجهیزات کشور ما 
صحبت شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/08/28
شماره : 1528

نوسازی ۱۰ هزار مسکن با طرح کلید به کلید
سهمیه هر استان در طرح کلید به کلید مشخص شده است و این طرح در کشور در 
حال اجرا است. محمد آیینی، معاون وزیر راه و شهرسازی همزمان به سفر رئیس جمهور 
و هیأت دولت به استان چهارمحال و بختیاری، با اعلام افتتاح ۱۰۸ واحد نوسازی مسکن 
در بافت فرسوده استان چهارمحال و بختیاری گفت: یکی از این پروژه ها به تعداد ۳۰ 
واحدی نوسازی مسکن در شهرکرد و در زمینی به مساحت ۷۸۰ متر مربع قرار دارد.

 مدیرعامــل شــرکت بازآفرینــی شــهری ایــران دربــاره ایــن پــروژه ۳۰ 
واحــدی بیان کرد: این پروژه دارای زیربنــای ۵ هزار متر مربع و ۵ طبقه با ۴ پلاک 

تجمیع شده است.
آیینی ادامه داد: همچنین در ادامه پارک محله ای مهدیه به مساحت ۳ هزار و ۷۰۰ 
متر مربع با مشــارکت شهرداری شهرکرد افتتاح شد. وی افزود: این پروژه در راستای 
بهســازی و نوســازی فضای شهری و با ۳۹ میلیارد ریال هزینه در حال احداث است. 
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران همچنین در خصوص نوسازی و بهسازی 
راه های استان چهارمحال و بختیاری توضیح داد: طی دو سال دولت سیزدهم ۱۵ میلیارد 
تومان قیر رایگان برای آسفالت معابر در شهرهای مختلف استان چهارمحال و بختیاری 

اختصاص یافته و در حال حاضر معابر خاکی شهرها در سطح استان آسفالت شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی در ادامه با اشاره به تصویب و ابلاغ آیین نامه اجرایی 
طرح کلید به کلید گفت: در طرح کلید به کلید، امسال نوسازی ۱۰ هزار واحد مسکونی 

بافت فرسوده در دستور کار قرار دارد. مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری تأکید کرد: 
توجه به نوسازی بافت های فرسوده و ترغیب و تشویق مردم، سازندگان و پیمانکاران 
به اهمیت نوسازی این بافت ها و همچنین ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی مورد 
تأکید دولت سیزدهم است. معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه برای تشویق 
بیشتر بخش خصوصی جهت سرمایه گذاری در این بافت ها بسته های تشویقی گوناگونی 
تدوین و مصوب شده است، عنوان کرد: در بخش نوسازی مسکن طی این دو سال بیش 
از ۱۶۱ هزار و ۱۴۷ واحد پروانه نوسازی مسکن در محدوده بافت های فرسوده صادر 
شــده و بیش از ۵۱ هزار واحد نیز به بهره برداری رســیده است. بر اساس این گزارش 
همزمان با ســفر رئیس جمهور و هیأت دولت به استان چهارمحال و بختیاری ۴ هزار 
و ۳۵۲ واحد مســکونی طرح نهضت ملی مسکن در بخش های مختلف تکمیل شده 
و به متقاضیان واگذار شــد. این پروژه ها شامل ۳ هزار و ۴۰۰ واحد مسکن روستایی 
و ۵۰۰ واحد بهســازی و نوســازی مسکن روستایی در سطح استان و همچنین ۱۰۲ 
واحد مسکن برای اقشار کم درآمد در شهرکرد می شود که توسط بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی احداث شده است.

پیشنهاد ترکمنستان برای ایجاد منطقه اقتصادی مشترک با ایران
معاون رئیس کابینه و وزیر امور خارجه ترکمنستان از علاقه مندی کشورش برای 
توسعه روابط با ایران و پیشنهاد ایجاد منطقه اقتصادی مشترک خبر داد و از شرکت های 

ایرانی برای حضور در پروژه های ترکمنستان دعوت کرد.
رشــید مردوف در مراســم افتتاحیه همایش اقتصادی تجــار و بازرگانان ایران و 
ترکمنســتان، اظهار داشت: مشارکت طرف ایرانی با ترکیب گسترده در این همایش 

نشان از علاقه مندی ایران به ترکمنستان دارد.
وی افزود: تبادل نظر برای توســعه مبادلات تجاری، جســت وجو برای مسیرهای 
جدید همکاری و به کارگیری ظرفیت های دو کشور، اهداف برگزاری این نشست است 

تا فرصت های گسترده ای برای سرمایه گذاری فراهم کنیم.
وزیر امور خارجه ترکمنستان با بیان اینکه روابط تجاری ایران و ترکمنستان رشد 
مســتمری دارد، گفت: ترکمنستان اقداماتی را برای تحقق اهداف راهبردی دو کشور 
انجام می دهد.رشــید مردوف ادامه داد: اقدامات لازم را برای افزایش حجم تجارت به 
عمل می آوریم و در حوزه نفت و گاز و بخش های دیگر ظرفیت عظیمی در ترکمنستان 

وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه یکی از اولویت های ترکمنستان ارتقای همکاری با ایران است، 
تاکید کرد: ترکمنستان دارای اقتصاد فعال، ذخایر طبیعی گاز و نفت و غیره است که 

فرصت های زیادی برای سرمایه گذاران ایرانی فراهم می کند.
وزیر امور خارجه ترکمنســتان اعلام کرد: این کشور اقدامات لازم را برای افزایش 

حجم تجارت با ایران انجام خواهند داد.
وی با اشــاره به نقش بازارچه های مرزی در رشد تجارت، بیان داشت: بازارچه های 

مرزی باجگیران در مرز دو کشــور فعال اســت و ایجاد منطقه اقتصادی مشترک در 
منطقه سرخس و اینچه برون را به ایران پیشنهاد می دهیم.

مردوف با بیان اینکه بخش خصوصی دو کشــور در رشد مبادلات تجاری اهمیت 
دارد، گفت: در دوره های قبلی صادرات گاز به ایران تجارب خوبی کسب کرده ایم و این 

تجربه ها مبنای مناسبی برای صادرات گاز به ایران و افزایش آن است.
وزیر خارجه ترکمنستان ادامه داد: امروز سوآپ گاز به کشور ثالث در حال انجام است 
و ترکمنستان برای افزایش آن و گسترش بیش از پیش همکاری ها با ایران آمادگی دارد.

رشــید مــردوف اضافه کرد: امروز برای افزایش صادرات گاز بــه ایران با وزیر راه و 
شهرسازی مذاکره انجام می دهیم .

رئیس کابینه وزرای ترکمنســتان با بیان اینکه شرکت های ایرانی فناوری بالایی 
در اختیار دارند، گفت: از شرکت های ایرانی درخواست می کنم با ما همکاری کنند.

وی با اشاره به پتانسیل ترکمنستان در حوزه گاز و پتروشیمی، تاکید کرد: تاکنون 
چند میلیارد دلار در توســعه تولید فرآورده های های نفت و گاز سرمایه گذاری شده 
است و پروژه هایی در این بخش برای سرمایه گذاری داریم که آماده ایم با برادران ایرانی 

در این بخش ها همکاری کنیم.
رشید مردوف به همکاری های برقی ایران و ترکمنستان اشاره کرد و گفت: ساخت 
خط انتقال برق با قدرت ۴۰۰ کیلووات ساعت توسط شرکت ایرانی در حال مذاکره است.

وی اظهار داشت: از شرکت های ایرانی می خواهیم در احداث جاده  و ورود تجهیزات 
و فناوری های جدید به ما کمک کنند.

وزیر امور خارجه ترکمنســتان گفت: امروز انرژی های تجدیدپذیر در دنیا اهمیت 
ویژه ای دارد که می توانیم با شرکت های ایرانی همکاری داشته باشیم.

وی با اشاره به اینکه شهر جدید »آرکادا« بر اساس سیستم شهرسازی هوشمند و 
بالاترین استانداردهای بین المللی در سال ۲۰۱۴ ساخته شده است، گفت: فاز ۲ شهر 
عشق آباد طراحی شده است و بخش های صنعتی آن برای حضور شرکت های ایرانی 
از مسائل مهم است.رشید مردوف تاکید کرد: همکاری با شرکت های ایرانی از اهداف 
ترکمنســتان است و در حوزه  حمل و نقل و ارتباطات سال ها همکاری های داشتیم و 
تاکید داریم این همکاری ها ادامه داشته باشد.وی درباره همکاری ها در بخش کشاورزی 
با ایران، افزود: برای کشت، افزایش بازده، اصلاح بذر و بهینه سازی مصرف برنامه داریم 

که در این راستا برای توسعه روابط تجاری با ایران پیشنهاد می دهیم.

  رایزنی معاون وزیر نفت با شرکت های خارجی برای صدور خدمات فنی و مهندسی صنعت گاز
 معاون وزیر نفت در امور گاز با حضور در نمایشگاه »ایران پروژه« ترکمنستان، درباره صادرات خدمات فنی و مهندسی صنعت گاز کشور با طرف های خارجی رایزنی کرد.

به گزارش از وزارت نفت، »مجید چگنی« با حضور در غرفه وزارت نفت در نمایشگاه ایران پروژه که در عشق آباد )پایتخت ترکمنستان( برپا شده است، درباره توانمندی های فنی، مهندسی و دستاوردهای نیروهای متخصص صنعت گاز و توانایی شرکت ملی گاز ایران برای صادرات 
این نوآوری ها رایزنی کرد.وزارت نفت و چهار شرکت اصلی با عرضه توانمندی های فنی مهندسی، فرصت های سرمایه گذاری و نیازهای وارداتی و ظرفیت های صادراتی کالا، حضوری موثر در این نمایشگاه برای شرکت های حوزه نفت و گاز حاضر در نمایشگاه دارد و مورد استقبال 
شرکت کنندگان قرار گرفته است.در این نمایشگاه که صبح جمعه ۲۶ آبان ماه با حضور مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی ایران و »رشید مردوف« معاون رئیس کابینه وزرا و وزیر امور خارجه ترکمنستان به عنوان روسای کمیسیون های مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور 

افتتاح شد، افزون بر وزارت نفت، بیش از ۹۰ شرکت و فعال اقتصادی ایرانی حضور دارند و تازه ترین دستاوردهای خود را در حوزه خدمات فنی و مهندسی و دانش بنیان به معرض نمایش گذاشته اند.
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 توافق با ۸ کشور دنیا برای
 ورود تکنولوژی ساخت به کشور

ابوالفضل حمیدی   |    مشاور وزیر راه و شهرسازی با اعلام مشارکت کم بانک ها در ارائه تسهیلات نهضت ملی مسکن از سود 
بالای تسهیلات انتقاد کرد و از توافق با ۸ کشور برای ورود تکنولوژی ساخت به کشور خبر داد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون علمی رئیس جمهوری با اشاره به رتبه بندی صندوق های پژوهش و فناوری برمبنای کارآمدی، گفت: صندوق های پژوهش و فناوری بر اساس امتیازات کسب شده در شاخص های مختلف 
در چهار رتبه دسته بندی می شوند.نشست مدیران صندوق های پژوهش و فناوری سراسر کشور با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری و با هدف معرفی و تشریح 
سازوکار ارزیابی و رتبه بندی  این صندوق ها برگزار شد و در آن نظام رتبه بندی جدید صندوق های پژوهش و فناوری و معیارهای ارزیابی آن ها و سازوکار تعامل معاونت علمی با این صندوق ها 
شرح داده شد.روح الله دهقانی فیروزآبادی که تاکید دارد »صندوق  پژوهش فناوری« عنوان مناسب تری برای »صندوق  پژوهش و فناوری« است، با بیان این که این صندوق ها از مهم ترین ابزارهای 
نظام تامین مالی دانش بنیان ها هستند، تصریح کرد: صندوق های پژوهش فناوری در نظام تامین مالی فناوری و نوآوری و پژوهش هایی که هنوز به محصول تجاری نرسیده اند، نقشی کلیدی ایفا 
می کنند.وی با اشاره به جایگاه این صندوق ها در زیست بوم فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان، عنوان کرد: یکی از پرسش ها این بوده که سازوکار معاونت علمی به عنوان دولت در حمایت از 

این صندوق ها به چه شکلی است. این نظام رتبه بندی  جدید، ضمن تبیین و تشریح سازوکار تعامل با معاونت علمی، نحوه حمایت از این صندوق ها را شفاف می کند.

رتبه بندی صندوق های 
پژوهش و فناوری بر مبنای 
 »کارآمدی« 
در ۴ دسته

  افت ۷ هزار واحد شاخص بورس
 شــاخص کل بورس تهران در پایان معاملات 
امروز )چهارشــنبه ۲۴ آبان ماه( با کاهش ۷ هزار 
و ۱۹۱ واحــدی در ارتفاع ۲ میلیون و ۳۸ هزار و 
۸۷۵ واحدی قرار گرفت. شاخص هم وزن با شش 
واحد کاهش به ۷۰۲ هزار و ۱۴۰ واحد و شاخص 
قیمت با هزار و ۵۱۱ واحد کاهش به ۴۲۸ هزار و 
۵۰۰ واحد رسید.امروز در معاملات بورس تهران، 
بیش از شــش میلیارد و ۹۰۴ میلیون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۴۸ هزار و ۶۶۷ میلیارد 
ریال معامله شد. کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
)حکشتی( با ۳۹۸ واحد، مخابرات ایران )اخابر( با 
۳۴۵ واحــد، ذوب آهن اصفهــان )ذوب( با ۲۱۵ 
واحد و حفاری شــمال )حفــاری( با ۱۱۱ واحد 
بیشترین تاثیر مثبت و صنایع پتروشیمی خلیج 
فــارس )فارس( با ۱۲۶۷ واحــد و فولاد مبارکه 
اصفهان )فولاد( بــا ۱۱۵۰ ، بانک ملت )وبملت( 
۸۲۲، ملیی صنایع  مس  ایران  )فملی( ۵۱۷، واحد 
بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند.

بانک  اقتصاد نوین  )ونوین( ، بانک ملت )وبملت(، 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، سرمایه  
گذاریی شاهد )ثشاهد(، گسترش  سرمایه گذاریی 
ایران  خودرو )خگستر(، ذوب آهن اصفهان )ذوب( 
و تامین ســرمایه کاردان )تکاردان( در نمادهای 

پرُتراکنش بورس قرار داشتند.
آخرین وضعیت شــاخص فرابورس شاخص 
فرابورس نیــز امروز با ۶۳ واحــد کاهش به ۲۴ 
هزار و ۹۷۶ واحد رســید. در این بازار بیش از ۵ 
میلیارد و ۵۱ میلیون برگه سهم و اوراق مالی داد 
و ستد شد.پلیمر آریا ساسول )آریا(، ایران خودرو 
دیزل )خاور(، پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، فولاد 
هرمــزگان جنوب )هرمز(، گروه مالی صبا تامین 
)صبا(، یشترین اثر را بر شاخص فرابورس گذاشتند.

مولد نیروگاهــی تجارت فارس )بمولد(، بیمه 
تعاون )وتعاون(، توسعه فن افزار توسن )فن افزار(، 
نیــان الکترونیک )نیان(، تهیــه توزیع غذای دنا 
آفرین فدک )گدنا(، شرکت سرمایه گذاری مسکن 
شمال غرب )ثغرب(، ایران خودرو دیزل )خاور( در 

نمادهای پرُتراکنش فرابورس قرار داشتند. 

  استفاده بانک ها از هوش مصنوعی در 
امتیاز اعتباری افراد

 معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: 
بانک هــا در نظر دارند از مدل های مختلف هوش 
مصنوعی برای ارئه خدمات بهتر و بیشتر در آینده 

استفاده کنند.
»مهران محرمیان« در گفت وگویی اظهار داشت: 
در هر دهه فرایندهای فناوری ویژه ای را در شبکه 
بانکی کشور تجربه کردیم؛ دهه نخست مباحث 
الکترونیک شدن دیتا و تجمیع آن در مراکز بانکی 
مطرح بوده است؛ دهه دوم، شبکه های بین بانکی 
و کارتی شتاب گرفته است و در دهه سوم، شبکه 
های پرداخت و دستگاه های کارتخوان گسترش 
یافتند و امروزه در دهه چهارم که دهه نظارت است 
مهمترین فناوری ها با هوش مصنوعی با کلان داده 

ها و ابرداده ها تحلیل می شود.
وی افزود: با استفاده از هوش مصنوعی به تدریج 
مــی توان از تخلفات در حوزه های بانکی و مالی 

جلوگیری کرد.
معــاون فناوری هــای نوین بانــک مرکزی 
بیان داشت: در اعتبارسنجی مهمترین نکته این 
است که اطلاعات ســازمان های مختلف بانکی 
و ســازمان های مالیاتی، قوه قضائیه، وزارت رفاه، 
راهنمایی و رانندگی، وزارت نیرو و مخابراتی که 
در تعامل با مردم هســتند به جمع و پردازش بر 
اساس مدل های مبتنی بر هوش مصنوعی با ارائه 
امتیاز اعتباری برای بازپرداخت تسهیلات بپردازند.

وی گفت: وثیقه گذاری و رمز ارزها در شــبکه 
بانکی در حال حاضر مورد تایید نیست، زیرا هم 
منع قانونی و هم تبعاتی برای سیستم پولی کشور 
دارد، امــا اقداماتی در حوزه های مختلف بانکی و 
مالی در دســت اقدام است تا توصیف الکترونیک 

مطلوبی در این حوزه ارائه دهیم.

  مجوزهای جا مانده بخش تعاون به درگاه 
ملی مجوزها می آید

 هیات مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار 
وزارت اقتصاد، ۲ مجوز دیگر اتاق تعاون ایران شامل 
»کارت بازرگانی« و »گواهی مبدا« را تصویب کرد.

به گزارش از وزارت امــور اقتصادی و دارایی، 
هیات مقررات زدایی این دو مجوز به همراه کاربرگ 
راهنمای دریافت این مجوزها شامل شرایط مدارک، 
هزینه و زمان صدور آن را به فهرست مجوزهای اتاق 
تعاون ایران اضافه کرد که کاربرگ راهنمای دریافت 
این ۲ عنوان مجوز ممهور به مهر دبیرخانه هیات 

جزو پیوست لاینفک این مصوبه است.
همچنین دبیرخانه هیات مقررات زدایی و بهبود 
محیط کسب و کار مکلف است راهنمای دریافت 
مجوز را در درگاه ملی مجوزهای کشور بارگذاری 
و در دسترس عموم قرار دهد. اتاق تعاون ایران نیز 
مکلف است درگاه تخصصی برای صدور این مجوز را 
به درگاه ملی مجوزهای کشور متصل و این مجوز را 
به صورت برخط از طریق درگاه ملی مجوزها صادر 
کند.همچنین هیات مقررات زدایی و بهبود محیط 
کسب و کار با تغییر عنوان »گواهی فعالیت اشخاص 
حقوقی بخش تعاون« از فهرست مجوزهای این 
اتاق، موضوع جزء )۱( بند )ف( مصوبه مورد اشاره 
به عنوان »پروانه فعالیت تشکل های اقتصادی بخش 

تعاون« موافقت کرد.

در توافق با وزارت راه و 
شهرسازی مقرر شده 
است تا ساخت نهضت 

 ملی مسکن در قالب
 نظام فنی و اجرایی 

عملیاتی شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/08/28
شماره : 1528

حســن تیزمغز مشاور وزیر راه و شهرســازی در جریان برگزاری همایش انبوه سازان و سازندگان با رویکرد مقررات ملی که 
با حضور تعدادی زیادی از مهندســان و انبوه ســازان و سازندگان و مســئولان دولتی و خصوصی تشکیل شد از آمادگی برای 

بازسازی غزه و عمران منطقه خبر داد.
مشاور وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد با کمک بخش خصوصی ۴ میلیون واحد 

مسکونی بسازد بر همراهی بخش خصوصی با ایجاد مشوق های مناسب تاکید کرد.
تیزمغز تصریح کرد: در دولت ســیزدهم تلاش کردیم تا تکنولوژی جدید را وارد ســاخت و ساز کنیم. در کنار بهره مندی از 

تکنولوژی نوین ساخت از نیروی انسانی داخل کشور بهره گرفته خواهد شد.

وی از توافق با ۸ کشــور خارجی برای ورود تکنولوژی نوین ســاخت به کشور خبر داد و گفت: در 
برنامه است تا چندین کارخانه پیش ساخته راه اندازی کنیم و در این کارخانجات از نیروی داخل استفاده 

خواهد شد و همکاری بانک ها با طرح نهضت ملی مسکن نامناسب است.
تیزمغز ضمن انتقاد از سود بالای تسهیلات نهضت ملی مسکن بر کاهش این سود برای مشارکت 

مردم و تأمین نیاز واقعی متقاضیان مسکن تاکید کرد.

  تصویب ۱۰ روش فناوری جدید ساخت و ساز برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن
در ادامه عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اسلامی از تسهیلگری دولت برای ساخت و ساز 

خبر داد و گفت: ۱۰ نوع فناوری و روش نوین ساخت شناسایی شده است.
اقبال شــاکری عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی در این گردهمایی گفت: در توافق 
با وزارت راه و شهرســازی مقرر شــده است تا ساخت نهضت ملی مسکن در قالب نظام فنی و اجرایی 

عملیاتی شود.
عضو کمیســیون عمران مجلس از تسهیلگری مجلس برای اجرای بهینه نهضت ملی مسکن خبر 
داد و افزود: حدود ۱۰ نوع فناوری جدید و روش هایی صنعتی ســازی تصویب شــده است که قابلیت 
ســاخت در کشــور و در قالب طرح نهضت ملی مســکن را دارد. مجلس تلاش دارد تا قوانینی را به 
تصویب برساند که ضمن تسهیلگری در ساخت و ساز منجر به کاهش قیمت تمام شده مسکن برای 

متقاضیان واقعی مسکن شود.

 تعامل دولت و بخش خصوصی پیش شرط ساخت مسکن با کیفیت
علاوه بر این، شهاب سعادت نژاد، همچنین رئیس انجمن سازندگان مسکن و ساختمان شهر تهران 
گفت: ما به عنوان انجمن خصوصی همواره در کنار دولت برای اجرای بهینه طرح نهضت ملی مسکن 
هستیم. ما در کنار دولت، شهرداری ها و دیگر بخش ها در تلاش برای ارتقای کیفیت و ساخت و ساز 

باکیفیت هستیم.
وی تاکید کرد: صنعت ساختمان سازی یکی از بزرگترین صنایع مهم کشور است و با تعامل بین 
وزارت راه و شــهر سازی و انبوه سازان و سازندگان حرفه ای می توان ساختمان هایی باکیفیت و ایمن 
ساخت و در این راستا دولت باید حمایت های لازم را از بخش خصوصی انجام دهد و هدف از برگزاری 
چنین همایش هایی ارتباط نزدیک مقامات دولتی و انجمن ها و دست اندر کاران صنعت ساختمان و 
آشــنایی با توانایی های سازندگان بخش خصوصی است و در این همایش به الزام استفاده از مقررات 

ملی در ساخت ساختمان ها نیز پرداخته شد.

 لزوم بکارگیری مهندسان دارای صلاحیت در تمامی مراحل ساخت
از دیگر سو بابک بهمنی، فعال صنعت ساختمان در گفتگو بر ضرورت رعایت مقررات ملی و کنترل 
ساختمان تاکید کرد و مقررات ملی و کنترل ساختمان کامل، کاربردی و گره گشاست و باید در تمامی 

مراحل از طرحی تا نظارت و اجرا مورد بهره برداری حداکثری فعالان و دست اندرکاران باشد.
وی با بیان اینکه، برگزاری آزمون های نظام مهندسی و کنترل ساختمان باید با دقت بیشتری انجام 
شود، افزود: در مراحل مختلف ساخت باید مهندسان دارای صلاحیت انتخاب شوند و در طی ساخت 

مشاوره این مهندسان در ساخت ملاک عمل باشد.
بهمنی رعایت مقررات ملی و کنترل ســاختمان را تضمین کننده ایمنی ســاختمان ها در آینده و 
جلوگیری از هدر رفت سرمایه های ملی عنوان و تاکید کرد: ساختمان هایی همچون متروپل و تخریب 
ساختمان ها در زلزله سرپل ذهاب و دیگر موارد متعدد حکایت از آن دارد که مقررات ملی ساختمان 
رعایت نشدند و بنابراین اهتمام به آن و استفاده از مهندسان دارای صلاحیت در تمامی مراحل ساخت، 

امری اجتناب ناپذیر است.

سهام عدالت استانی تا شهریور ماه سال آینده قابل معامله می شود
به گفته رئیس اتاق تعاون ایران، سهام عدالت با برگزاری تدریجی مجامع شرکت های 

سرمایه گذاری استانی، تا شهریور ماه سال آینده قابل معامله می شود.
به گزارش فارس، بهمن عبداللهی درخصوص آزادســازی سهام عدالت و باز شدن 
نمادهای شــرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت، اظهار داشت: شورای عالی 
بورس در یک سال و نیم گذشته روی سهام عدالت کار کرده و مصوبات زیادی داشته 
که آخرین آن مربوط به مردادماه سال جاری است که ما به عنوان اتاق تعاون ایران به 
آن اعتراض داشتیم که چرا شرکت های تعاونی سهام عدالت نادیده گرفته شده است، 
در حالی که ابتدا قرار بود مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی با حضور شرکت های 

سهام عدالت شهرستانی برگزار شود.
وی افزود: شــرکت های تعاونی سهام عدالت شهرستانی به عنوان عضو شرکت های 
ســرمایه گذاری استانی به شمار می روند و باید در مجامع این شرکت ها حضور داشته 

باشند.
رئیس اتاق تعاون ایران گفت: از نظر ما سهامداران عدالت چه روش مستقیم و چه 
روش غیرمســتقیم را انتخاب کرده باشند که در روش مستقیم ۲۰ میلیون نفر و در 
روش غیرمســتقیم ۳۰ میلیون نفر هستند و همه اینها از اعضای شرکت های تعاونی 
شهرســتانی هستند. بنابراین اعضای مجمع اســتانی باید از بین شرکت  های تعاونی 
شهرستانی تشکیل شود، لذا حضور دیگران را در مجامع استانی به رسمیت نمی شناسیم.

عبداللهی تصریح کرد:  این نقطه اختلاف ما با سایر اعضای شورایعالی بورس است 
و به خاطر همین مصوبه شورای عالی بورس در مردادماه را امضا نکردیم، چون به نظر 
ما خلاف مقررات و اسناد موجود است و از نظر ما شرکت های سرمایه گذاری متشکل 
از شرکت های تعاونی شهرستانی عدالت هستند. وی با اشاره به جلسه ۲ هفته قبل با 
رئیس سازمان بورس اظهار داشت: براساس توصیه ای که وزیر اقتصاد داشته اند، مجامع 

اســتانی سهام عدالت با حضور اعضای شرکت های تعاونی شهرستان برگزار می شود، 
مگر مواردی که صاحب سهم رأساً و یا از طریق وکالت در مجمع شرکت کند و قرار 
است در اولین جلسه شورایعالی بورس که هفته آینده برگزار می شود، موضوع مجامع 

استانی سهام عدالت بررسی شود.
رئیس اتاق تعاون ایران تأکید کرد: مجامع استانی سهام عدالت به تدریج تا شهریورماه 
سال ۱۴۰۳ برگزار می شود و بعد از این مرحله به تدریج مدیریت و مالکیت سهام عدالت 
به مردم منتقل می شــود. عبداللهی درخصوص بازشدن نمادهای سهام عدالت، گفت: 
این امر به شــرط برگزاری مجامع استانی اســت، اما در این زمینه یک نگرانی وجود 

داشته است که سهامداران اقدام به فروش سهام کنند و از سهامداری خارج شوند.
وی خاطرنشان کرد: به محض اینکه مجامع شرکت های استانی برگزار شود، نماد 
معاملاتی شرکت های استانی باز می شود و قرار است طی چند روز آینده این مشکل 

به صورت ریشــه ای حل شود، زیرا سهامداران عدالت باید بتوانند بر دارایی های خود 
مدیریت و مالکیت اعمال کنند.

رئیــس اتاق تعاون ایران درخصوص اینکه نحوه برگزاری مجامع اســتانی چگونه 
اســت و چطور می توان جمعیت ۴۵۰ هزار نفری یک اســتان را در یک مجمع جمع 
کرد، اظهار داشــت: در مجامع شــرکت های عادی بورســی هم که بیش از ۱۰ هزار 
نفــر عضو دارند، امکان حضور همه ســهامداران وجود نــدارد و در هر مجمع معمولاً 
از افــراد حقیقــی بین۱۰ تا ۲۰ نفــر حضور پیدا می کنند و بقیه ســهامداران عمده 
 هســتند، اما در مجامع شــرکت های اســتانی قرار شده اســت با ۲۰ درصد اعضای 

تعاونی ها تشکیل شود.
عبداللهی درخصوص اینکه آیا قانون تجارت در این زمینه نقض می شود که گفته 
اســت، برگزاری مجمع با حضور ۵۰ درصد به علاوه ۱ نفر برگزار می شــود، توضیح 
داد: این گونه نیســت، بلکه مجامع شرکت های استانی با حداقل ۲۰ درصد از اعضای 
شرکت های تعاونی شهرستانی به صورت حضوری و بقیه به شکل غیرحضوری تشکیل 
می شود و اگر در نوبت اول به نصاب قانون تجارت نرسید، در نوبت دوم مجمع برگزار 

می شود.
وی تأکید کرد: آیین نامه اجرایی مجامع استانی به صورت دو مرحله ای برگزار می شود. 
لازم به ذکر است، نمادهای معاملاتی شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت 
بعد از ورود به بازار ســرمایه از تیرماه ۹۹ قابلیت معامله یافتند،  اما بعد از ریزش بازار 
در سال ۱۳۹۹ بسته شدند و معاملات این سهام غیرممکن شده است، برای بازگشایی 
نمادهای معاملاتی یاد شــده، باید مجامع عمومی این شرکت ها برگزار شود، افزایش 
سرمایه این شرکت ها اعمال و ثبت شود، هیأت مدیره شرکت های سرمایه گذاری استانی 

انتخاب شود و سپس معاملات این نمادها آزاد می شود.

سرمایه گذاری خصوصی داخلی و خارجی از تاکیدات اقتصاد دریا محور
دولت باید موانع اصلی تحقق مواردی که طی ســالیان گذشته اقتصاد کشور بدان 
مبتلا بوده را احیا کند سرمایه گذاری خصوصی داخلی و خارجی با تاکید توسعه اقتصاد 
دریا محور از تأکیدات رهبر معظم انقلاب است. شهریور ماه سال گذشته سیاست های 
کلی برنامه هفتم از ســوی مقام معظم رهبری ابلاغ شــد که در بند ۱۱ آن به تحقق 
سیاســت های کلی آمایش ســرزمین با توجه به مزیت های بالفعل و بالقوه و اجرایی 
ساختن موارد برجسته آن با توجه ویژه بر دریا، سواحل، بنادر و آب های مرزی تاکید 
شد.همچنین ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری آذرماه ۱۴۰۱ بخشنامه خط مشی ها و 
چارچوب کلان برنامه هفتم توسعه را ابلاغ کرد که در موضوعات کلیدی آن، به رشد 
اقتصادی عدالت محور با رویکرد ارتقای بهره وری با تأکید بر اقتصاد دریا محور اشــاره 
شده، چرا که موضوعاتی مانند انرژی و ترانزیت یا اقتصاد دریا محور که موتور محرکه 
و کانون رشد اقتصادی و افزایش تولید هستند.رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به سوابق 
دریانوردی ایرانیان در گذشــته که باعث انتقال فرهنگ و تمدن اســلامی و ایرانی به 
مناطق دیگر دنیا شد، خاطرنشان کردند: با وجود این سابقه و سواحل طولانی دریایی 
در شمال و به خصوص جنوب ایران، فرهنگ استفاده از فرصت های دریا در کشور مورد 

غفلت واقع شده و باید به فرهنگ عمومیِ مردم تبدیل شود.

 کشور ایران در منطقه و جهان دارای نقشی کلیدی و حساس است
واژه »اقتصاد آبی« برگرفته از رنگ آبی گستره های دریایی و در برگیرنده فعالیت های 
اقتصادی مربوط عرصه های آبی و سواحل و طیفی وسیع از بخش های مستقر و نوظهور 
است. گستره فعالیت های اقتصادی آبی فراتر فعالیت های سنتی مانند شیلات، گردشگری 
و حمل و نقل دریایی تعریف شده و مستلزم صنایع نوظهور از جمله انرژی های تجدید 
پذیر، آبزی پروری، فعالیت های اســتخراج در دریا، بیوتکنولوژی و زیست هواشناسی 
دریایی است.طبق آمارهای جهانی، ارزش دارایی های اصلی عرصه های آبی بیش از ۲۴ 
تریلیون دلار برآورد شده و در حال حاضر شیلات بیش از سایر زمینه ها مورد استفاده 
قــرار دارد، به گونه ای که آبزی پــروری با عرضه ۵۸ درصد ماهی به بازارهای جهانی 

سریع ترین و حیاتی ترین بخش بهره برداری از این عرصه ها است.
کشور ایران نیز با توجه به موقعیت ژئوپلیتیک خود در منطقه و جهان دارای نقشی 
کلیدی و حساس است، از همین رو و با توجه به دارا بودن بیش از ۵۸۰۰ کیلومتر خطوط 

ساحلی، دسترسی به دریا در شمال و جنوب، دسترسی به آب های آزاد )اقیانوس هند(، 
مجاورت با منطقه استراتژیک خلیج فارس و تنگه هرمز و قرار گرفتن در کریدورهای 
ترانزیتی بین المللی بایستی به دنبال توسعه پایدار با رویکرد دریایی باشد، تعبیری که 

تحت عنوان »توسعه دریا محور« به آن اشاره می شود.

 بایدها و فعالیت های اجرایی مورد نیاز برای تحقق سیاســت های کلی 
توسعه دریا محور

بهروز آقایی مدیرکل اســبق بنادر و دریانوردی استان های خوزستان و سیستان و 
بلوچستان و کارشناس دریایی و بندری در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه 
امروزه اقتصاد دریا محور مورد اهمیت است، گفت: از قابلیت های اتصال یک کشور به 
شبکه بین المللی و در مقابل جابجایی کالا و زنجیره تأمین به "اینترنت فیزیکی" تعبیر 
می شود که مطمئناً زیرساخت های حمل و نقل روی بهره وری و هزینه های تجاری و 
سرمایه گذاری هر کشور تأثیر بسزایی خواهد داشت.این کارشناس دریایی و بنادر در 
ادامه تاکید کرد: حمل و نقل سریع، ارزان و قابل اعتماد یکی از ضرورت های توسعه و 
کسب مزیت اقتصادی در بازار حمل و نقل بین المللی است و زیرساخت های حمل و 
نقل و دسترسی به شبکه بین المللی حمل و نقل موجب ایجاد جذابیت سرمایه گذاری 
و مولد شدن سرمایه گذاری صنایع مادر به عنوان پیشران های اقتصاد را در مجاورت 

ســواحل فراهم خواهد کرد.وی گفت: زیرســاخت های حمل و نقلی و برخورداری از 
شــبکه بین المللی انتقال کالا شرط اصلی برای توسعه اقتصاد، جذب سرمایه گذاری 
و رونــق اقتصادی خواهد بود و وابســته بودن این دو متغیر واضح اســت . بطوری که 
طبــق برآوردها بین ۱۵ الــی ۲۰ درصد از ارزش FOB کالاها هزینه های حمل و نقل 
و لجســتیک خواهند بود.آقایی ادامه داد: برای ارائه خدمات لجستیک و حمل و نقل 
معیارهای مختلفی قابل شناسایی و ارزیابی هستند. این معیارها شامل کارایی فرآیندها 
و تشریفات ترخیص کالا )ثبت سفارش، خرید، ارتباطات مالی، صدور اسناد حمل و... 
است. کیفیت زیرساخت های تجاری و حمل و نقلی، دسترسی به بازارهای جهانی کالا و 
 حمل و نقل با قیمت رقابتی، کیفیت ارائه خدمات، مناسب و به موقع بودن زمان تحویل 
محموله ها به مشتریان و حتی الامکان ردیابی کالاها در شبکه بین المللی حمل و نقل 

کالا می باشند.
وی افزود: با نگاهی به زیرساخت های حمل و نقلی کشور خواهیم یافت که در بخش 
نرم افزار و سخت افزار از قبیل ریل، جاده، فرودگاه ها و بنادر و برخورداری کشورمان 
ایران از مرزهای زمینی مشــترک با سایر کشــورها و وجود نوار ساحلی گسترده در 
شمال و جنوب با بیش ۵۵۰۰ کیلومتر که ذکر مصادیق بیشتر از این ظرفیت ها تکرار 
مکررات است تفاوت و فاصله مشهود ظرفیت ها و امکانات ایران و میزان عملکرد سالیانه 
و بهره برداری مطلوب از این ظرفیت ها وجود دارد.مدیرکل اســبق بنادر و دریانوردی 
استان های خوزستان گفت: آنچه که طی سال های اخیر فعالیت حمل و نقل بین المللی 
در تمامــی رویه ها و روش های حمل و نقل را نگران کرده بود عدم وجود یک ســند 
بالادستی مبنی بر انسجام بخشی به فعالیت های مرتبط با زنجیره حمل و نقل، عدم 
هم افزایی بین دستگاه ها و از همه مهم تر بخش در فرآیند برنامه ریزی و تصمیم گیری 
حوزه فعالیت های حمل و نقلی با تاکید بر حمل و نقل بین المللی بوده است.وی تاکید 
کرد: نمونه بارز آن طی سال ها گذشته و یکی از عواملی که در بخش ترانزیت و کالای 
عبوری از کشــور عملکرد قابل دفاعی در کشور وجود ندارد. تعدد دستگاه های متولی 
و تصمیم گیر در امر ترانزیت و عبور کالا از کشور می باشد. بطوری که مسئولیت های 
زیر ساخت )زمینی دریایی و ریلی(،رو ساخت )ناوگان حمل و نقل(، قوانین و مقررات و 
تبادل داده، اطلاعات و سیستم های بانکی و دولتی بین دستگاه های دولتی و خصوصی 

و حاکمیتی پراکنده گردیده است. 
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کشاورزی 

رشد ۲۰ درصدی فروش 
نفت گاز در پایانه مرزی 

ماهیرود

کریم حسن پور    |      صادرات زعفران به سرزمین اژدها )چین( افزایشی 6۰۰ درصدی داشته است.

رشد 55 درصدی صادرات طلای سرخ

    بازدید از عملیات اجرایی ساختمان فرمانداری 
عسلویه در استان بوشهر 

 
رئیس اداره اجرای ساختمان های دولتی و عمومی راه 
وشهرسازی به همراه کارشناسان نظارت راه و شهرسازی 
بوشهر از روند عملیات اجرایی ســاختمان فرمانداری 

عسلویه بازدید کرد. 
به گزارش اداره ارتباطات واطلاع رسانی راه وشهرسازی 
بوشهر امیرحسین دانایی در خصوص آخرین وضعیت 
این پروژه گفت: این پروژه با زیربنای حدود ۲۵۱۰ متر 

مربع با اسکلت بتنی و در ۳ طبقه ساخته خواهد شد. 
دانایی افزود : با توجه به کمبود اعتبار این پروژه در سال 
های گذشته این پروژه غیر فعال بود که در سال ۱۴۰۲ 
با توجه به تخصیص اعتبار، پروژه مجدداً راه اندازی شد.

وی بیان کرد : با تخصیص کافی و به موقع این اعتبارات، 
سرعت تکمیل پروژه ها، امسال افزایش خواهد داشت و 
گام مهمی در راستای توسعه و نوسازی ادارات استان و 

خدمت رسانی به مردم بوشهر برداشته می شود.
دانایی در ادامه گفت : در پایان بازدید و در جلســه ای 
که در محل پروژه با عوامل مشاور و پیمانکار برگزار شد 
موضوعات مرتبط با اجرای پروژه مورد بحث و بررســی 

قرار گرفت.

  بانک توســعه تعاون موفق بــه دریافت دو 
گواهینامه استاندارد بین المللی گردید

بانک توســعه تعاون برای دومین سال متوالی موفق به 
دریافت تاییدیه رعایت الزامات استانداردهای بین المللی 

ISO & 10004:2019 ISO 10002:2019 گردید.
گلستان : مومنی |  به گزارش روابط عمومی بانک توسعه 
تعاون،فرآیند رسیدگی به شکایات این بانک بر اساس 
 ISO الزامات استاندارد سیستم رســیدگی به شکایات
10002:2019 و فرآیند رضایت سنجی از ذینفعان بر 
اساس الزامات استاندارد سیستم مدیریت رضایتمندی 
مشتریان ISO 10004:2019 توسط شرکت آرین توف 
پاســارگاد )نماینده Tuv intercert آلمان( با بررسی و 
ممیزی فعالیت هــا و فرآیندهای واحدهــای اداره کل 
بازرسی و رسیدگی به شکایات، اداره کل امور مشتریان 
و توسعه بازار و شعب وصال شیرازی، فاطمی، ولیعصر و 
پاسداران تهران انجام شد. بر این اساس رعایت الزامات 
استانداردهای بین المللی یاد شده در بانک توسعه تعاون 

برای دومین سال متوالی تایید گردید.

  بازدید سرمایه گذاران عراقی از بندر بوشهر 

سرمایه گذاران عراقی با حضور در بندر بوشهر از نزدیک 
فرصت های سرمایه گذاری این بندر را مورد بررسی قرار 
دادند. به گزارش روابط عمومی، معاون بندری و اقتصادی 
اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در این بازدید 
اظهار کرد: بندر بوشهر یکی از بنادر قدیمی کشور است 

که از دیرباز مهد تجارت  و بازرگانی بوده است.
عبدالسعید عباســی افزود: به فراخور جایگاه راهبردی 
بندر بوشهر سازمان بنادر و دریانوردی همواره توجهی 

ویژه به این بندر باستانی معطوف داشته است.
وی ادامه داد: در همین راستا طرح توسعه بندر بوشهر 
در مجتمع بنــدری نگین پیش بینی شــده که اکنون 
زیرساخت های بســیار خوبی از جمله جاده دسترسی 
استاندارد و تاسیسات زیربنایی آن در حال احداث است.

عباســی افزود: تاکنون شــمار قابل توجهی از سرمایه 
گذاران توانمند داخلی و خارجی داوطلب سرمایه گذاری 
در مجتمع بندری نگین شــدند که همگام با این روند 
دریافت مجوز محیط زیستی مجتمع یاد شده در حال 
انجام است.وی گفت: برای بیش از ۲۳۰ هکتار از محدوده 
مجتمع بندری نگین مجوز زیست محیطی صادر شده و 
برای مساحت باقیمانده نیز پیگیری های خوبی در دست 
اقدام اســت که امیدواریم با نگاه حمایتی به این مقوله 

شاهد تحقق هر چه سریع تر آن باشیم.
عباســی اظهار کرد: با توجه به ابلاغ سیاست های کلی 
اقتصاد دریامحور از ســوی رهبر معظم انقلاب انتظار 
اســت حمایت های موثری برای شتاب بخشی به طرح 

های توسعه ای بندر استان انجام شود.
وی گفت: حضور سرمایه گذاران عراقی در بندر بوشهر 
نیز فرصتی ارزشمند برای اجرا طرح های توسعه ای است 
که تلاش می شود از ظرفیت این هیات نهایت استفاده 

صورت گیرد.

بیرجند- مهدیه قربانی- مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه خراسان جنوبی گفت: طی ٧ ماهه اول امسال فروش نفت گاز به بازارچه و پایانه مرزی ماهیرود بیش از ۴۴۵ میلیون لیتر بوده که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۲۰ درصد رشد داشته است.س

محمدرضا عابدانی به رسانه ها اعلام کرد: طی ٧ ماهه اول امسال فروش نفت گاز به بازارچه و پایانه مرزی ماهیرود بیش از ۴۴۵ میلیون لیتر بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۲۰ درصد رشد داشته است.
وی افزود: از محل فروش نفت گاز در بازارچه و پایانه مرزی ماهیرود بالغ بر ۲ هزار و ٧۰۰ میلیارد ریال به خزانه دولت واریز شد.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه خراسان جنوبی گفت: رونق بازارچه های مرزی سهم به سزایی در کاهش قاچاق عرضه خارج از شبکه سوخت داشته است و مرز ماهیرود در حال حاضر تنها مرز 
فعال استان  است  که قیمت نفت گاز به نرخ تعادلی پس از تصویب در کارگروه نرخ گذاری استان عرضه می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/08/28
شماره : 1528

براساس آمار گمرک 
در هفت ماهه نخست 

سال جاری 113 تن و 51۲ 
کیلوگرم طلای سرخ 

به ارزش 4 هزار و 458 
میلیارد و 889 میلیون 
و 88 هزار تومان یا 117 

میلیون و 933 هزار و 
۲47 دلار صادر شده، 

این در حالی است که در 
سال گذشته در همین 

بازه زمانی 73 تن و ۲8۲ 
کیلوگرم زعفران به ارزش 

83 میلیون و 6۲۰ هزار و 
336 دلار صادر شده بود.

جزئیات صادرات طلای سرخ براساس آمار گمرک در هفت ماهه سال جاری ۱۱۳ تن و ۵۱۲ کیلوگرم طلای سرخ به ارزش ۴ هزار و ۴۵8 میلیارد 
و 889 میلیون و 88 هزار تومان یا ۱۱٧ میلیون و 9۳۳ هزار و ۲۴٧ دلار صادر شده، این در حالی است که سال گذشته در همین بازه زمانی ٧۳ تن 

و ۲8۲ کیلوگرم زعفران به ارزش 8۳ میلیون و 6۲۰ هزار و ۳۳6 دلار صادر شده بود
زعفران یکی از محصولات کشاورزی صـــادرات محــــور در ایــــــــــران است و بیش از 9۰ درصد کل تولید جهان در کشور رقم می خورد. با 
وجود این، پیرامون تولید و صادرات این محصول، زعفران کاران و صادرکننده های کشور با چالش هایی مواجه هستند که روی کار آنها تأثیر می گذارد.

از طرف دیگر تولید زعفران در ایران قدمتی چندهزار ســاله دارد، به طوری که هم اکنون ۱۲۰ هزار هکتار از ۱8 میلیون هکتار اراضی کشــاورزی 
موجود در کشورمان به زیر کشت طلای سرخ می رود به طوری که خراسان رضوی با 8۲ هزار هکتار بیشترین میزان تولید را به خود اختصاص داده 
و استان های خراسان شمالی، خراسان جنوبی، اصفهان، کرمان و یزد نیز جزو دیگر تولیدکنندگان عمده این محصول هستند. با وجود این، بر اساس 
آمارهای فائو در حوزه تولید زعفران کشــورهای »ایران، هند، اســپانیا، یونان، مراکش، ایتالیا، جمهوری آذربایجان، ترکیه و افغانستان« جزو برترین ها 
هستند و اگرچه ایران بزرگترین تولیدکننده است اما در حوزه صادرات کشور اسپانیا در جایگاه نخست قرار دارد. در واقع در حالی ایران حدود 8۰ 
درصد از زعفران تولیدی خود را صادر می کند که سهم ایران در تجارت جهانی زعفران به طور نامتناسبی پایین است، زیرا بسیاری از مشتریان این 

ادویه ایران آن را به صورت عمده خریداری کرده و پس از بسته بندی به کشورهای ثالث مجدداً صادر می کنند.

 قیمت انواع زعفران در بازار
غلامرضا میری، نایب رئیس شــورای ملی زعفران گفت: برداشــت زعفران از ٧ مهر آغاز می شــود و تا اواخر آذر ادامه دارد، از این رو نمی توان در 

خصوص میزان تولید و کاهش یا افزایش آن تا پایان فصل برداشت آماری اعلام کرد.
او با بیان اینکه زعفران جدید همچنان به بازار عرضه می شود، افزود: هم اکنون هرکیلو زعفران دسته با نرخ ۴۴ تا ۴8 میلیون تومان، سرگل 6۰ تا 

6۲ میلیون تومان، پوشال ۵6 تا ۵8 میلیون تومان و نگین 6۱ تا ٧۰ میلیون تومان از کشاورزان خریداری می شود.
میری درباره آخرین وضعیت صادرات زعفران گفت: صادرات زعفران طبق روال در حال انجام است به طوری که بنابر آمار ٧ ماهه گمرک، صادرات 

زعفران نسبت به سال قبل بیش از ۵۰ درصد رشد داشته است.
نایب رئیس شورای ملی زعفران ادامه داد: همه ساله از ابتدای آبان صادرات زعفران با ورود محصول نو افزایش می یافت، حال باید منتظر ماند و دید 

که در ماه های آبان، آذر، دی و بهمن همزمان با اوج پیک صادرات به کجا می رسد.
او گفت: گرچه برخی کارشناسان اظهار نظراتی راجع به تولید زعفران مطرح 
می کننــد، اما نمی توان پیش بینی دقیقی داشــت. هرچند میزان تولید در بازار 

زعفران و آینده محصول اثر گذار است.

 جزئیات صادرات زعفران در سال جاری
براساس آمار گمرک در هفت ماهه نخست سال جاری ۱۱۳ تن و ۵۱۲ کیلوگرم 
طلای ســرخ به ارزش ۴ هزار و ۴۵8 میلیارد و 889 میلیون و 88 هزار تومان 
یا ۱۱٧ میلیون و 9۳۳ هزار و ۲۴٧ دلار صادر شــده، این در حالی است که در 
سال گذشته در همین بازه زمانی ٧۳ تن و ۲8۲ کیلوگرم زعفران به ارزش 8۳ 

میلیون و 6۲۰ هزار و ۳۳6 دلار صادر شده بود.
بنابراین می توان گفت صادرات زعفران طی یک سال جاری به لحاظ وزنی با 
رشدی ۵۵ درصدی و به لحاظ ارزشی با رشدی ۴۰ درصدی روبه رو بوده است.

طی این مدت زعفران ناب ایرانی به ۴9 کشــور جهان شامل اتریش، اردن، 
اسپانیا، استرالیا، افغانســتان، امارات، اندونزی، انگلیس، ایرلند، ایتالیا، آفریقای 
جنوبی، آلمان، بحرین، برزیل، بلژیک، بنگلادش، بوسنی و هرزگوین، پاکستان، 
تایلند، تایوان، ترکیه، تونس، چین، دانمارک، رومانی، ژاپن، سنگاپور، سوئیس، 
سوئد، عراق، عمان، روسیه، فرانسه، فیلیپین، قزاقستان، قطر، کانادا، کره جنوبی، 
کرواســی، کویت، گرجستان، مالزی، موریس، نروژ، نیوزیلند، هلند، هند، هنگ 

کنگ و ویتنام صادر شده است.

 رشد 6۰۰ درصدی صادرات زعفران به چین
علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه در حوزه 
محصولات کشاورزی از سفر رئیس جمهور به چین تاکنون کارهای بسیار خوبی را 
انجام دادیم، اظهار کرد: از جمله آنها می توان به معرفی زعفران ایرانی، خشکبار و 
محصولات غذایی در پلتفرم های بی توسی و خرده فروشی های چینی اشاره کرد. 
همچنین افراد و مشتری ها و خانواده های چینی با محصولات ایرانی آشنا شدند.

وی تصریح کرد: طی شش ماه بیش از 6۰۰ درصد رشد صادرات زعفران به 
چین، رشــد ۲ برابری در حوزه آبزیان و رشد زیادی در حوزه صادرات خشکبار 

داشتیم.

 توسعه دیپلماسی اقتصادی برای افزایش صادرات
گفتنی اســت سالانه حداقل ۲۰۰ تن از زعفران تولید شده در کشورمان به 
سراسر جهان صادر می شود که این امر همواره سبب شده طلای سرخ ارزآوری 

قابل توجهی برای ایران به همراه داشته باشد.
آمارها حاکی از آن اســت که با توسعه دیپلماسی اقتصادی در وزارت جهاد 
کشاورزی بازارهای جدیدی نیز به تسخیر صادر کنندگان ایرانی درآمده و همین 

امر زمینه افزایش ارزآوری را به همراه داشته است.
در سال گذشته دو قرارداد مهم با قطری ها و چینی ها برای صادرات زعفران 
ایرانی به امضا رسید که کمک زیادی به افزایش صادرات طلای سرخ کرده است.

در اواخر شهریورماه سال گذشته بزرگ ترین قرارداد تجاری در حوزه زعفران 
بین ایران و قطر به امضا رسید. قطری ها متعهد به فرآوری ۲۰۰ تن طلای سرخ 

شدند و ارزش اولیه این قرارداد نیز ۳۰۰ میلیون دلار برآورد شد.
یکــی از تأثیرات عمده امضای این قــرارداد این بود که ایران جایگاه خود را 
به عنوان قطب اصلی و اول تولید و عرضه زعفران در جهان تثبیت کرد به طوری که 
هرچند ایران تا 9۰ درصد زعفران جهان را تولید می کرد ولی همواره با قاچاق 
این محصول دیگر کشورها همانند افغانستان، اسپانیا و حتی چین سهم بیشتری 

از بازار این محصول داشتند.
از طرف دیگر با امضای قرارداد ۲۵ ســاله با چین، پیوستن ایران به سازمان 
همکاری شــانگهای و ســفر رئیس جمهور به پکن قرارداد صادرات محصولات 
کشــاورزی ازجمله زعفران به ســرزمین اژدهای سرخ بســته شد، به طوری که 
کارشناسان و فعالان معتقدند ارزش هر دو قرارداد امضا شده با قطر و چین به 

حدود یک میلیارد دلار می رسد.

اجباری شدن مصرف کود استاندارد؛ لازمه تولید محصول سالم

استفاده بی رویه از کود و سموم عامل سرطان است

نشست هم اندیشی کمیسیون مناقصات شرکت های بهره برداری نفت و گاز غرب و زاگرس جنوبی

کیفیت کودهای یارانه ای توزیعی در شبکه رسمی کا رگزاری های شرکت خدمات 
حمایتی کشاورزی تائید شده و مناسب است

گلستان : مومنی - به گزارش شرکت خدمات حمایتی کشاورزی گلستان ؛  سید صمد 
ضیائی مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی گفت: با عنایت به این که هنوز استاندارد 
کودها رعایت می شود اما هنوز مصرف کود ۳۰ درصد کمتر از توصیه های کارشناسان 

موسسه تحقیقات آب و خاک  است.
اجباری شدن مصرف کود استاندارد، لازمه تولید محصول سالم است

وی اظهار کرد: در حالی که باید در گلستان بر اساس سهمیه ابلاغی سالیانه،۲۰۰هزار 
تن کود شیمیایی مصرف شود، میزان مصرف کنونی به سختی به ۱6۰الی۱٧۰هزارتن 
 مــی رســد بنابراین  نبایــد از برخی اخبار غیــر واقعی و بــه دور از یافته های علمی

 واهمه داشته باشند.
وی گفت: وظیفه ما حاکمیتی اســت و باید ابزار کافی در اختیار داشته باشیم تا به 
عنوان مثال اعلام کنیم  کودشیمیایی تامین شده توسط این شرکت از استاندارد های 

لازم برخوردار است تا کشاورز با خیال راحت اقدام به خرید آن نمایند.
ضیائــی  با اعلام ایــن خبر گفت:در اجرای دســتورالعمل کنترل کیفیت کودهای 

شیمیایی در راستایی حمایت ازکشاورزان و بهره برداران، در هفت ماهه سال جاری ۵۲ 
مورد،از مجموع بیش از۱۲هزارتن کودهای ارسالی از مبادی و پتروشیمی ها، نمونه کود 
از انبارهای  شرکت تهیه و پس از تکمیل فرمهای مربوطه جهت آنالیز به مرکز تحقیقات 

کاربردی نهاده های کشاورزی  این شرکت ارسال شده است.
وی به کیفیت کودهای شــیمیایی تدارک شده توسط این شرکت نیز اشاره و بیان 
کرد: فرآیند تأمین، توزیع و مصرف آنها در چهارچوب »سامانه کنترل کیفی« با نظارت 

کامل صورت گرفته و از بالاترین کیفیت ممکن برخوردار است.
وی افزود: نتایج مثبت آزمایش های مستمر موسسات تحقیقاتی و نهادهای نظارتی 
استان از انبارهای کارگزاری های شرکت خدمات حمایتی کشاورزی، مؤید کیفیت بالای 

کودهای تدارک شده توسط دولت است. 
وی ادامه داد: بر این اساس به همه کشاورزان دریافت و مصرف کننده کودهای یارانه 
ای اطمینان  می دهیم کیفیت کودهای توزیعی در شــبکه رسمی کارگزاری های این 

شرکت، تایید شده و مناسب است.

 پدر علم سم شناســی ایران گفت: یکی از عوامل موثر در افزایش ســرطان به ویژه 
استان های شمالی استفاده بی رویه از کودهای شیمیایی و سموم است که باید جدی گرفته 
شود. دکتر مهدی بلالی مود روز شنبه در همایش علمی »اثرات بهداشتی باقیمانده سموم 
در میوه ها و سبزیجات« که در دانشگاه علوم پزشکی بیرجند برگزار شد افزود: استفاده از 
سموم به خصوص در بخش گلخانه ای بیشتر بوده که می تواند اثرات سرطان زایی داشته 

باشد و سموم کلردار آلی نباید تولید و مصرف شود.
وی با تاکید بر لزوم جلوگیری از قاچاق سموم به داخل ایران گفت: بهتر است به جای 

مواد شیمایی سرطان زا از سموم بیولوژیک استفاده شود.
پدر علم سم شناســی ایران در ادامه شست و شوی میوه و سبزی ها، پوست کندن، 
استفاده از میوه و سبزی ارگانیک را از راه های در امان ماندن از اثرات سوء سموم عنوان 
کرد و گفت: اغلب میوه هایی که سم پاشی نشده، کرم خورده هستند که نشان از ارگانیک 

بودن آن دارد.
وی با اشاره به ضرورت استفاده از سبزی و میوه برای سلامت انسان ادامه داد: یکی از 
نگرانی های جدید باقیمانده سموم در میوه ها و سبزیجات است که ناشی از استفاده آفت 

کش ها و کودهای شیمیایی بوده و باید جدی گرفته شود.
بلالی مود عنوان کرد: حشره کش ها بیشترین کاربرد را در بحث سموم دارند لذا آن 

دسته از سموم کلردار آلی به خاطر پایداری زیان های شناخته شده خطرناک تر هستند.
وی گفت: اگرچه زمانی سموم کلردار آلی در کنترل بیماری مالاریا اثر داشت اما به 
خاطر ماندگاری در محیط زیست از طریق آب و خاک مخاطراتی زیادی به وجود آورد لذا 
از دهه ۱99۰ تولید و کاربرد آن به خاطر اثرات جهش زایی و سرطان زایی در دنیا منع شد.

چهره ماندگار پزشکی افزود: با این وجود هنوز مشاهده می کنیم این گونه سم ها در 

ایران اســتفاده می شود به خصوص سموم قاچاق که در اختیار کشاورزان قرار می گیرد 
خطرات زیادی برای سلامت انسان دارد.

وی گفت: سالانه سه میلیون نفر در جهان دچار مسمومیت با حشره کش های فسفردار 
آلی می شوند که این عدد غیر از موارد گزارش نشده است اما سموم فسفردار آلی به خاطر 
پایداری و عوارض کمتر، اثر کوتاه مدت داشته و بیشتر استفاده می شود لذا شدت آن به 

شکل ضعیف، متوسط و شدید تقسیم بندی شده است.
بلالی مود یادآور شد: افرادی که با این سموم بیشتر تماس دارند ممکن است دچار 
مسمومیت های مزمن شوند که در اغلب موارد تشخیص داده نمی شود و چون به شکل 

بیماری های عصبی نمایان می شود به متخصص اعصاب مراجعه می کنند.
وی افزود: این مسمومیت های اثرگذار بر سیستم عصبی بدن در سال های اخیر بیشتر 

شده و متخصصان باید از شغل بیمار و ارتباط او با سموم اطلاع حاصل کنند.
پدر علم سم شناسی ایران، مقاومت حشرات به سموم و استفاده نابه جا از آن را جزو 
مشکلات عمده حوزه سلامت غذایی عنوان کرد و گفت: به نظر می رسد سرمایه گذاری 

برای سموم جدید ضروری است که اثرات منفی آن کم و تاثیر سریع داشته باشد.
وی توصیه کرد: تنوع استفاده از میوه ها و سبزی ها برای پیشگیری از اثرات زیان آور 
سموم مورد توجه خانواده ها قرار گیرد زیرا میزان سم هر میوه یا سبزی یکسان نیست.

با هدف هم افزایی و هم اندیشــی پیرامون قراردادها و مناقصات، اعضا کمیسیون 
مناقصات شــرکت های بهره برداری نفت و گاز غرب و زاگرس جنوبی نشســت هم 

اندیشی برگزار کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت نفت مناطق مرکزی ایران؛ در این جلسه که به 
میزبانی شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب در ستاد کرمانشاه برگزار گردید، مهندس 

محمود نصیری مدیر عامل و جمعی از مدیران و روسای شرکت نیز حضور داشتند.
نصیری در این نشست هدف از این جلسه را هم اندیشی برای یافتن راهکار و وحدت 
رویه در برگزاری مناقصات عنوان کرد و گفت: با برگزاری جلسات مشترک در سطح 

شرکت نفت مناطق مرکزی و شرکت های تابعه، زمینه های ایجاد قرارداد های شفاف 
و روشن و ساماندهی بهینه امور معاملاتی و مناقصات فراهم می گردد. شایان ذکر است 
در ادامه این نشست اعضا کمیسیون مناقصات شرکت به بحث و تبادل نظر درخصوص 
فرآیند برگزاری مناقصات از فرخوان مناقصه تا زمان انعقاد قرارداد پرداختند. با هدف هم 
افزایی و هم اندیشی پیرامون قراردادها و مناقصات، اعضا کمیسیون مناقصات شرکت 
های بهره برداری نفت و گاز غرب و زاگرس جنوبی نشست هم اندیشی برگزار کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت نفت مناطق مرکزی ایران؛ در این جلسه که به 
میزبانی شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب در ستاد کرمانشاه برگزار گردید، مهندس 

محمود نصیری مدیر عامل و جمعی از مدیران و روسای شرکت نیز حضور داشتند.
نصیری در این نشست هدف از این جلسه را هم اندیشی برای یافتن راهکار و وحدت 
رویه در برگزاری مناقصات عنوان کرد و گفت: با برگزاری جلسات مشترک در سطح 
شرکت نفت مناطق مرکزی و شرکت های تابعه، زمینه های ایجاد قرارداد های شفاف 

و روشن و ساماندهی بهینه امور معاملاتی و مناقصات فراهم می گردد. 
شــایان ذکر است در ادامه این نشست اعضا کمیسیون مناقصات شرکت به بحث 
و تبــادل نظر در خصوص فرآیند برگزاری مناقصات از فرخوان مناقصه تا زمان انعقاد 

قرارداد پرداختند.
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تجهیز اتوبوس های درون 
شهری به تجهیزات مناسب 
سازی معلولان در بیرجند

 بیرجند- قربانی راد-رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری بیرجند از تجهیز ناوگان اتوبوسرانی شهرداری بیرجند برای معلولان خبر داد.
 سیدمحمود حسینی با اشاره به اهمیت نیاز های افراد دارای تجهیز اتوبوس های درون شهری به تجهیزات مناسب سازی معلولان ، گفت: با توجه به استفاده معلولان از امکانات شهری، مناسب سازی در بخش های 
مختلف شهری انجام شده است، در این رابطه و با هدف رفاه حال و ارتقای حضور معلولان در سطح شهر و تسهیل در تردد این قشر، خدمات ناوگان اتوبوس مناسب سازی شده در تمامی خطوط شهری به جامعه معلولان 
به صورت رایگان انجام می شود.رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری بیرجند افزود: هم اکنون ۶۵ دستگاه اتوبوس در نقاط مختلف شهری و حومه فعالند که از این تعداد ۳۰ دستگاه اتوبوس مناسب 

سازی شده اند و مجهز به رمپ )سطح شیب دار( ویژه معلولان هستند.
وی گفت: همچنین جایگاه قرار گیری ویلچر در داخل اتوبوس ها پیش بینی شده است که معلولان به ویژه دانش آموزان استثنایی، معلولان جسمی وحرکتی )افراد دارای ویلچر( می توانند از خدمات این اتوبوس ها به 

صورت رایگان استفاده کنند.

الهام صالح      |         تولید گاز ایران از میدان مشترک پارس جنوبی، بزرگ ترین میدان گازی جهان، افزون بر درآمد ۴۱۴ میلیارد دلاری 
برای کشور، زمینه رونق صنعت پتروشیمی، افزایش تولید بنزین، توسعه اشتغال، کاهش آلودگی محیط  زیست و ایجاد امنیت انرژی 

در کشور را به دنبال داشته است. 

   حمایــت قاطــع کارکنان شــرکت نفت و 
گازآغاجاری از وزیر نفت در کنار مطالبات قانونی

  

تعــدادی از کارکنان شــرکت بهره بــرداری نفت وگاز 
آغاجاری در قالب تجمعی آرام در محوطه اداری شرکت 
ضمن حمایت همه جانبه و قاطع خود از مهندس اوجی 
وزیر نفت خواستار محقق شــدن مطالبات قانونی خود 

شدند.
در این تجمع تعدادی از نماینــدگان کارکنان مواردی 
همچون:اجرای کامــل ماده ۱۰ که مــورد تاکید مقام 
معظم رهبری بوده  ، تجدید نظر در اعمال سقف حقوق 
کارکنان در مناطق عملیاتی جنوب و  مشکلاتی که در 
نتیجه آن به لحاظ انگیزه در ایــن قبیل کارکنان ایجاد 
می نماید ، برداشتن سقف پاداش بازنشستگی و  مصوبه 
عدم محاسبه بیش از  ۳۰ سال سابقه در پرداخت پاداش 

سنوات بازنشستگی را مورد تاکید قراردادند.
کارکنان حاضر در این تجمع با ســر دادن شعار:)وزیر با 
شرافت حمایت حمایت( ضمن حمایت قاطع  از اقدامات  
وزیر نفت در دولت انقلابی سیزدهم  خواستار تلاش بیشتر 
ایشان و مجموعه مدیران وزارت نفت جهت محقق شدن 

مطالبات قانونی خود شدند.
تجمع کنندگان با تاکید بر اینکه این قبیل اجتماعات به 
هیچ وجه حمایت قاطع ایشان از نظام مقدس جمهوری 
اسلامی نمی باشد،بیان داشتند این مطالبات، مطالبات 
صنفی اســت و به هیچ عنوان نباید  مورد سوء استفاده 

دشمنان و رسانه های معاند و بیگانه قرار گیرد.

  کســب رتبه برتر خبر و اطلاع رسانی حراست 
شــرکت آغاجاری از میان حراست های مناطق 

نفتخیز جنوب
 حراست شرکت آغاجاری بر اساس ارزیابی عملکرد سال 
۱4۰۱ از میان حراست های مناطق نفت خیز جنوب حائز 

رتبه برتر گردید.
ابراهیم سهیلی سرپرست اداره حراست شرکت آغاجاری 
در مراســم تقدیر از کارکنان حراســت کــه با حضور 
مدیرعامل، مدیران ، تعدادی از رؤسا و کارکنان حراست 
این شرکت برگزار گردید، ضمن خیر مقدم به حاضران با 
اعلام این خبرگفت: عملکرد سال۱4۰۱ حراست های 
شرکت های تابعه شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در 
حوزه های فنی ،عملیاتی و تخصصی مطابق مستندات 
و اطلاعات ارسالی مورد ارزیابی و سنجش قرار گرفت و 
حراست شرکت آغاجاری در مجموع ارزیابی عملکرد در 
حوزه خبر و اطلاع رسانی به لحاظ کمیت و کیفیت حائز 
رتبه نخســت گردید. در این مراسم همچنین  به جهت 
پیشگیری و کشف سرقت نفت خام  از خطوط صادراتی 
و همچنین توقیف تانکر ۳2 هزار لیتــری  از  نیروهای 

عملیات حراست تقدیر گردید.
مهندس جواد تقی زاده مدیرعامل شرکت آغاجاری در 
این مراســم ضمن تقدیر از  مجموعه کارکنان حراست 
اظهار داشت: شرکت آغاجاری در تمامی بخش ها سرآمد 
است و مجموعه حراست نیز در کشفیات سرقت ها  علی 
رغم کمبود امکانات با دست خالی و تجهیزات نابرابر ، با 
هدف تأمین امنیت و  پایداری تولید شبانه روز در تلاش 

هستند.
ایشان با اشاره به کمبود خودرو های حراستی به عنوان 
یکی از موضوعات مهمی که باید مد نظر قرار گیرد افزود: 
در راستای کمک به حرفه ای شدن و پایداری امنیت در 
حوزه حراست، طی سال جاری  مبلغ 4۰۰ میلیارد ریال 
از محل بودجه ذخیره استهلاک،  دوربین خریداری شده 

که به زودی نصب خواهد شد .
مهندس تقی زاده بر اهمیت اخبار در حراست تأکید نمود 
و عنوان کرد: تغییر رویکرد تحلیلی گزارشــات و  اخبار 
مســتند به اطلاعات فنی و تولیدی بسیار حائز اهمیت 
است که میبایست  حراســت بعنوان بازو و مشاور امین 

مدیریت در این زمینه تلاش نمایند.

بار سنگین رفع ناترازی گاز بر دوش پارس جنوبی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/08/28
شماره : 1528

همایش بخش صنعت در راستای تبیین ماده ۱۶ قانون جهش تولید و انرژیهای تجدید پذیر به میزبانی شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه برگزار شد

محمد مــرادی در همایش صنعت گفت: طبق مــاده ۱۶ قانون جهش تولید مازاد 
مصرف برق صنایع بصورت جرائم در صورت حساب های مشترکان با نرخ تجدیدپذیر 

محاسبه می شود.
همایش بخش صنعت  با حضور محمد مرادی مدیرعامل و رئیس هیات مدیره توزیع 
برق،اسدی مدیر عامل برق منطقه ای غرب، محمدی معاونت هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری کرمانشاه ،محمد نژاد مدیر کل دفتر مدیریت طرح های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی)ساتبا( ،مرزی دبیر سازمان صنعت معدن و تجارت استان، کردستانی مدیر عامل 
شرکت شهرک های صنعتی و به میزبانی شرکت توزیع برق در سالن جلسات برگزار گردید.

محمد مرادی مدیر عامل و رئیس هیات مدیره شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
کرمانشاه گفت: بسیاری از کشورها برای تأمین انرژی شان، بیشتر بر نفت و گاز طبیعی 
متکی هستند اما وابستگی به سوخت های فسیلی یک مشکل بزرگ به همراه داردکه 
میزان سوخت های فسیلی محدود است و در نهایت به اتمام خواهند رسید، همچنین 

سوخت های فسیلی باعث آلودگی هوا، آب و خاک می شوند و گازهای گلخانه ای تولید 
می کنند که باعث گرم شدن کره زمین می شوند.

مرادی بیان کرد: ایران با داشتن بیش از 2 هزار و ۵۰۰ ساعت تابش خورشید در سال، 
یکی از کشورهای با پتانسیل بالای انرژی خورشیدی محسوب می شود . 

وی در مورد آیین نامه اجرایی ماده ۱۶ جهش تولید گفت: مشــترکان یک و بالای 
یک مگاوات طبق ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان)تامین برق صنایع(، صنایع 
با مصرف برق بیش از یک مگاوات، موظفند معادل یک درصد از برق مورد نیاز سالانه 
خود را از طریق احداث نیروگاه های تجدیدپذیر تامین نمایند و این روند بایستی تا پایان 
سال پنجم به پنج درصد برسد. در غیر این صورت باید به همان میزان از تالار بورس سبز 
نســبت به خرید همان میزان اقدام نمایند یا با قیمت تجارتی انرژی های تجدید پذیر 

محاسبه و در صورت حساب آنها قید می گردد.
محمدی معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمانشاه ضمن تقدیر از استقبال 

بخش صنعت در همایش، حمایت همه جانبه خود و مسئولان بالادست را در زمینه تولید 
و صنعت در استان اعلام نموده و ضمن ارائه نقطه نظرات خود مشارکت بخش صنعت در 
تولید برق از طریق انرژی های تجدیدپذیر بر اساس ماده ۱۶ را بسیار ضروری دانسته و 

همکاری با شرکت توزیع برق و دست اندرکاران این صنعت را تاکید نمودند. 
محمد نژاد مدیر کل دفتر مدیریت طرح های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی)ساتبا(

گفت: در راســتای توســعه صنایع دانش بنیــان مرتبط با انرژی هــای تجدیدپذیر و 
توســعه بازار بــرای این صنایع و تولید بــرق پاک در محل مصــرف، صنایع با قدرت 
مصــرف بیشــتر از یک مگاوات موظفند معــادل یک درصد از برق مورد نیاز ســالانه 
خــود را از طریق احداث نیروگاه های تجدیدپذیــر تأمین نمایند و این میزان در پایان 
 ســال پنجم حداقل به پنج درصد برســد. در غیر این صورت وزارت نیرو موظف است 
درصد ذکر شــده از برق مصرفی این صنایع را با تعرفه برق تجدیدپذیر محاسبه نموده 

و از صنایع أخذ نماید.

دولت سیزدهم که شاهد ناترازی گاز در زمستان گذشته بود، رویکرد مثبتی نسبت به بهینه سازی مصرف گاز یافته است و 
همسو با تأکیدهایی که سال هاست در این حوزه وجود دارد قوانین و مقرراتی درباره لزوم بهینه سازی مصرف انرژی تدوین کرده 

است و نهادها و دستگاه های مختلف کشور مأمور به اجرای آنها شدند.
زمانی بشر تصور می کرد منابع انرژی بی نهایت و تمام نشدنی  است، اما از آن روزها سالیان سال گذشته است.

انسان امروز اهمیت انرژی را می شناسد و همچنین به این مسأله آگاه است که منابع انرژی محدود هستند و البته تصور زیستن 
در جهانی خالی از انرژی، دلهره آور و ترسناک است. کشورهای پیشرفته نظیر کشورهای اروپایی که دارای منابع بسیار محدود 
انرژی هستند و همواره مجبورند انرژی را از کشورهای دیگر وارد کنند، بسیار زودتر از کشورهایی که دارای منابع عظیم نفت و 
گاز بودند به اهمیت انرژی پی بردند و برای استفاده  درست آن راهکارهای مختلفی به کار بردند که نتیجه بخش بود. ایران اما به 
عنوان یکی از کشورهایی که دارای منابع عظیم نفت و گاز است، تا سال های زیادی فقط به فکر تولید و برداشت از منابع خود 
بود، اما اکنون این ذخایر به نیمه  عمر خود رسیده  است و لزوم تغییر رویکرد از تولید و توسعه به بهینه سازی احساس می شود.

بهینه سازی مصرف انرژی بر همه  جنبه های زندگی انسان تأثیر مستقیم دارد، از منابع طبیعی گرفته تا منابع انسانی و انرژی های 
تجدیدناپذیر و فرایند گرمایش زمین و آلودگی هوا و مواردی از این دست که به طور مستقیم دستخوش تغییرات می شوند.

چالش ناترازی گاز که اوج بحران آن را در زمســتان ســال گذشته شاهد بودیم، حاصل همین نگاه توسعه گرای دولت ها در 
سال های پیشین و عدم توجه به بهینه سازی و ذخیره سازی گاز بود. همین چالش سبب شد نگاه دولت  به حوزه انرژی متفاوت شود.

 درست است که ایران از منابع خدادادی انرژی بهره مند است، اما این واقعیت را باید در نظر گرفت که با توجه به حجم بالای 
برداشت، اکنون این ذخایر به نیمه  عمر خود رسیده  است و اگر تغییری در نگاه توسعه گرای دولت ها ایجاد نشود، ایران به زودی 
به کشوری بدل خواهد شد که مجبور به واردات انرژی می شود. البته باید اذعان داشت که بهینه سازی مصرف گاز کار ساده ای 
نیســت، آن هم برای کشــوری که سال های سال، به مصرف بی رویه  منابع عادت کرده است. اگرچه در سال های اخیر، قوانینی 

درخصوص بهینه سازی مصرف انرژی تدوین شده با این حال آنچنان که باید به این قوانین توجه نشده است.
اما دولت سیزدهم که شاهد ناترازی گاز در زمستان گذشته بود، رویکرد مثبتی نسبت به بهینه سازی مصرف گاز یافته است 
و همســو با تأکیدهایی که سال هاســت در این حوزه وجود دارد قوانین و مقرراتی درباره لزوم بهینه سازی مصرف انرژی تدوین 

کرده است و نهادها و دستگاه های مختلف کشور مأمور به اجرای آنها شدند.
بویژه اینکه طبق اعلام کارشناسان مصرف انرژی در ایران چهار برابر میانگین جهانی است و بیش از ۶ برابر بیشتر از میانگین 
جهانی گاز طبیعی مصرف می کنیم. این در حالی است که اعلام شده در فصل سرد سال بیش از ۷۰ درصد تولید گاز طبیعی 

به بخش خانگی و تجاری اختصاص یافته است.
تولید گاز ایران از میدان مشــترک پارس جنوبی، بزرگ ترین میدان گازی جهان، افزون بر درآمد 
4۱4 میلیارد دلاری برای کشور، زمینه رونق صنعت پتروشیمی، افزایش تولید بنزین، توسعه اشتغال، 

کاهش آلودگی محیط  زیست و ایجاد امنیت انرژی در کشور را به دنبال داشته است.
 ۳۰ سال پیش در ساحل خلیج فارس، روستایی وجود داشت که حتی اهالی آن نیز در آن زمان 
گمان نمی کردند روزی بزرگ ترین تأسیســات صنعت نفت ایران در این نقطه احداث و عســلویه به 
پایتخت انرژی ایران تبدیل شــود. با این حال از میانه دهه ۷۰ شمســی، توسعه بزرگ ترین میدان 
مشترک گازی جهان که در ایران به نام پارس جنوبی آن را می شناسیم، آغاز شد و نخستین برداشت 
گاز نیز از آن در سال ۱۳۸۱ انجام شد. با این حال چند دهه زمان لازم بود تا ایران با وجود تحریم های 
همه جانبه علیه صنعت نفت و گاز خود، بتواند توسعه این میدان را به سرانجام برساند و رکورد برداشت 

گاز از این میدان را بشکند.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم، توجه به توسعه میدان های مشترک نفت و گاز در اولویت قرار 

گرفت و میدان گازی مشترک پارس جنوبی نیز از این قاعده مستثنا نبود.
با اقدام های وزارت نفت در دولت سیزدهم، آخرین فاز از پارس جنوبی که بیش از 2۰ سال معطل 
مانده بود در دستور کار قرار گرفت و با اقدام های انجام شده تولید گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی آغاز شد.

  شتاب گازرسانی با توسعه میدان مشترک پارس جنوبی
اگرچــه افکار عمومی و جامعه، پارس جنوبی را با تولیــد گاز برای بخش های مختلف از خانگی 
گرفته تا صنایع و نیروگاه ها می شناسند، اما نقش این میدان مشترک گازی در اقتصاد ایران به مراتب 

بزرگ تر است.
هم اکنون ۹۵ درصد جمعیت کشور در بخش شهری و روستایی به شبکه گاز دسترسی دارند. شتاب 
گازرسانی در کشور همزمان با توسعه پارس جنوبی در دهه ۸۰ آغاز شد. افزون بر بخش خانگی اغلب 

صنایع و نیروگاه ها نیز گازرسانی شده اند و گاز مهم ترین سوخت کشور به شمار می رود.
در این میان، ۷۵ درصد گاز مصرفی در کشور از پارس جنوبی تأمین می شود و این آمار نشان دهنده 
اهمیت این میدان در تأمین امنیت انرژی بویژه در فصل زمستان است؛ روزانه به طور میانگین حدود 
۶۸۰ میلیون مترمکعب برداشت گاز از پارس جنوبی از سوی ایران انجام می شود که در بالاترین میزان 

خود به برداشت روزانه ۷۰۵ میلیون مترمکعب نیز در زمستان سال گذشته رسید.
در ایــن زمینه جواد اوجی، وزیر نفت با بیان اینکــه روزانه ۷۰۵ میلیون مترمکعب گاز از پارس 
جنوبی برداشــت می شــود، افزود: روزانه ۷۵۰ هزار بشکه میعانات گازی نیز در این منطقه برداشت 
می شود. همچنین در شرایط کنونی هر پالایشگاه 2 فازی پارس جنوبی روزانه بالغ بر ۱۰ میلیون دلار 
سودآوری برای کشور دارد و هر پالایشگاه در سال حدود ۳,۵ میلیارد دلار به درآمد کشور می افزاید.

نقش دیگری که میدان مشــترک پارس جنوبی در اقتصاد ایران بازی می کند، اشــتغالزایی در 
بخش های مختلف اســت. هم اکنون بیش از ۶۰ هزار نفر در بخش های مختلف عســلویه که به نوعی 

وابسته به صنعت نفت است، مشغول به کارند.
با این حال تولیدات در پارس جنوبی تنها به تأمین گاز محدود نیســت و بخشــی از تولیدات این 
میدان به عنوان خوراک پتروشــیمی ها استفاده می شود تا آنجا که با این ظرفیت تأمین خوراک، 2۱ 

مجتمع پتروشیمی در پارس جنوبی با تولید ۳۹ میلیون تن محصولات پتروشیمی فعال است.
هم اکنون عسلویه پرقدرت ترین منطقه پتروشیمی کشور محسوب می شود؛ منطقه ای که بیش از 
۳۸ هزار نفر نیروی مستقیم در طرح ها و مجتمع های پتروشیمی را در خود جای داده است. اگرچه 
ماهشهر نیز در سال های گذشته سعی بر رقابت با این منطقه اقتصادی انرژی داشته است، اما به نظر 
می رسد به دلیل اجرای طرح های بیشتر در عسلویه به نسبت ماهشهر در سال های آینده فاصله میان 

این دو منطقه اقتصادی از لحاظ قدرت پتروشیمی کشور بیشتر شود.
بنا بر آمارهای موجود، عسلویه با داشتن ۱۳ واحد بالادستی با ظرفیت تولید سالانه 2۰ میلیون و 
۶۰۰ هزار تن، ۱4 واحد میان دستی با ظرفیت سالانه ۷ میلیون و ۶۰۰ هزار تن و ۳ واحد پایین دستی 

با ظرفیت سالانه 4 میلیون تن، پرقدرت ترین منطقه پتروشیمی کشور محسوب می شود.
سهم منطقه ویژه پارس از ظرفیت بیش از ۹۰ میلیون تنی کنونی تولید صنعت پتروشیمی 4۵ 
میلیون تن است که عمده آن صادراتی است و از مجموع 24 مجتمع پتروشیمی مستقر در منطقه 

عسلویه ۶ مجتمع بر اساس خوراک گاز طبیعی کار می کنند.
افزون بر آن با بهره برداری گام به گام ایران از فازهای مختلف پارس جنوبی و افزایش تولید گاز از 
این میدان مشترک، جایگاه ایران در میان تولیدکنندگان گاز در دنیا نیز ارتقا داشته و سبد صادراتی 

کشور با توجه به جایگزینی سوخت مایع با گاز متنوع تر شده است.
تولید گاز غنی در کشــور اکنون بالای یک میلیارد مترمکعب در روز برآورد می شــود که معادل 
حدود روزانه ۶ میلیون بشــکه نفت خام است. با توجه به سهم ۷۵ درصدی پارس جنوبی در تأمین 
گاز ایران، این میدان مشترک با تولید روزانه معادل 4,۵ میلیون بشکه نفت خام، سوخت مورد نیاز 
کشور را تأمین می کند.به معنای دیگر، اگر توسعه این میدان مشترک انجام نمی شد، اکنون باید 4,۵ 
میلیون بشــکه نفت خام بیشــتری در کشور تولید می شد و بعد از فرآورش در پالایشگاه های کشور 
به دست مردم می رسید.نگاهی به ظرفیت پالایشی ایران و ظرفیت تولید نفت خام نشان می دهد در 
صورت عدم توسعه پارس جنوبی، با مشکل جدی برای تأمین سوخت و امنیت کشور روبه رو بودیم.

 ۳۰ سال پیش در 
ساحل خلیج فارس، 

روستایی وجود داشت 
که حتی اهالی آن 

نیز در آن زمان گمان 
نمی کردند روزی 

بزرگ ترین تأسیسات 
صنعت نفت ایران در 

این نقطه احداث و 
عسلویه به پایتخت 
انرژی ایران تبدیل 
شود. با این حال از 

میانه دهه ۷۰ شمسی، 
توسعه بزرگ ترین 

میدان مشترک گازی 
جهان که در ایران به 

نام پارس جنوبی آن را 
می شناسیم، آغاز شد 

و نخستین برداشت گاز 
نیز از آن در سال ۱۳۸۱ 

انجام شد.
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دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب استان یزد گفت: جوانان در جلساتی منظم با مسئولان استان یزد دیدار می کنند و با روند کار هر سازمان و اداره آشنا می شوند.
حسین حداد در گفتگو با خبرنگار ما اظهار داشت: شورای ائتلاف مرکز طرحی ارائه داد تحت عنوان آشنایی با مسائل استان که در این طرح تعدادی از جوانان اعم از خواهر و برادر در جلسات منظمی با 
مسئولان مختلف اداره ها، نهادها و سازمان های شهرستان ها و استان دیدارمی کنند.دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب استان یزد گفت: در این جلسات مسئولان با معرفی خود و رزومه کاریشان و معرفی 
قسمت های مختلف سازمان مربوطه، اهداف ، رسالت ها و ماموریت های آن سازمان را مطرح می کنند وسپس گزارشی از اقدامات انجام شده را خدمت جوانان عزیزبیان می کنند و جوانان با چالش ها ی 

مسائل کاری آشنا می شوند.حداد افزود: جوانان در سه بعد انتقاد، پیشنهاد و یا مطالبه، مطالب خودشان را مطرح می کنند و مسئول مربوطه آنها را پاسخ می دهد. 
وی اظهار داشت: هدف از این طرح ونشست ها ایجاد جهاد تبیینی است و با گزارش هایی که مسئولان می دهند جوانان با ابعاد برنامه ها آشنا می شوند ودر این طرح جوانان بیشتر استعدادها وتوانایی 

های  خودشان را می شناسند.

آشنایی جوانان در جلساتی 
منظم با مسئولان استان یزد

اراضی شیبدار به عنوان 
یکی از مهمترین مولدها 

برای تولید رواناب در 
شرق استان محسوب 

می شود و باید اقدامات 
مدیریت رواناب و رســوب 

در این مناطق از طریق 
تراسـبندی، ممنوعیت 
شخم در جهت شــیب، 

ایجاد پوشـش گیاهی 
دایمی و باغ یا در صورت 

امکان داشتن اجرای موارد 
مذکور، اجرای نوارهای 

پوشش گیاهی به صورت 
نواری در اطراف اراضی 

زراعی به جد در دستور کار 
قرار گیرد.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       سیل و طغیان رودخانه ها به دلیل تکرار چندین ساله، اتفاق عادی برای اهالی گلستان به شمار می رود و تحمل خسارت های آن به معضلی 
بزرگ برای ساکنان این دیار تبدیل شده که عملیاتی شدن هر چه سریع تر طرح های پیشگیرانه مانند آبخیزداری، راه چاره اساسی و مهم جلوگیری از وقوع 

این گونه حوادث است.

تکرارسیلاب؛معضلتمامنشدنیگلستانیها

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/08/28
شماره : 1528

   قانون تعیین تکلیف چاه های آب فاقد پروانه 
بهره برداری

احتراماً بدینوسیله به اطلاع کلیه مالکان و بهره برداران 
چاه های آب غیر مجاز می رســاند، بر اساس اصل 45 
قانون اساســی و مــواد 1 و 3 و 4 و 45 و 50 و 52 قانون 
توزیع عادلانه آب و ســایر قوانین و مقــررات موضوعه، 
هرگونه حفر چاه و یا بهره برداری از سفره ها و منابع آبهای 
 زیر زمینی و یا ســطحی، بدون اخذ مجوزهای قانونی 
مربوطــه از شــرکت آب منطقــه ای قــم بــه 
 نمایندگــی از وزارت نیــرو و حاکمیــت جمهــوری

 اسلامی ایران، تخلف بوده و از سوی قانونگذار جرم انگاری 
شده است. 

علیهذا به اطلاع آن دســته از اشخاصی که به هر دلیلی 
اقدام به حفر و تجهیز و بهره برداری از چاه های غیرمجاز 
نموده اند می رســاند؛ از مورخ 24/ 08/ 1402 حداکثر 
72 ساعت فرصت دارند تا نســبت به اعلام موضوع به 
 صورت داوطلبانه و خود اظهاری به مأمورین و نمایندگان 
شرکت آب منطقه ای قم اقدام نموده تا چاه موصوف در 
حضور مأمورین این شرکت و مأمورین پاسگاه انتظامی 
منطقه پلمپ و مســلوب المنفعه گردد، بدیهی است 
در غیر اینصــورت مطابق قانون این شــرکت اقدامات 
لازم را بعمــل آورده و نســبت به معرفــی دارندگان 
 چاه هــای غیرمجاز بــه مراجــع و محاکــم قضائی 
اقدام و کلیه خســارات و هزینه های مربوطه از جمله 
خسارات وارده به آبخوان و ســفره ها و منابع آبهای زیر 
زمینی و هزینه های دادرســی و اجــرای احکام را اخذ 

خواهد نمود. 
همکاران مستقر در میز خدمت شرکت آب منطقه ای 

قم به آدرس:  
قم _ میدان جانبازان  _  خیابان دور شهر _ نبش کوچه 
شماره یک، با شــماره تلفن های تماس زیر در ساعات 
اداری آمــاده دریافت اخبار و اطلاعــات مردمی در این 

زمینه می باشند: 
025 -  37199258-37199257-

 روابط عمومی شرکت آب منطقه ای قم

  بهبود شــبکه برق ۴۰۰ کیلوولت غرب اهواز با 
تعویض زنجیر مقره های کششــی در راستای 

پایداری شبکه برق
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان گفت: با 
تعویض زنجیره مقره های کششی خط 400 کیلوولت 
شمالغرب-  مهزبار، قابلیت اطمینان شبکه غرب اهواز 

بهبود پیدا کرد.
محمود دشــت بزرگ اظهــار کرد: عملیــات تعویض 
 زنجیــره مقره هــای کششــی خــط 400 کیلوولت

 شمالغرب – مهزیار شامل تامین تجهیزات و عملیات 
اجرایی به پایان رسید.

وی با بیــان اینکه ارزش ســرمایه گذاری ایــن پروژه 
حدود ۶7 میلیــارد ریال بوده اســت، تصریــح کرد: 
با تعویض زنجیــره مقره هــای خط مذکــور قابلیت 
اطمینان شــبکه 400 کیلوولت غرب اهواز بهبود پیدا 
 کرده اســت و این اقــدام باعث افزایــش پایداری خط

 و جلوگیری از قطعی های ناشــی از فرسودگی مقره ها 
می شود.

به گفته مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
پروژه تعریف شده تعویض زنجیره مقره کششی خطوط 
400 کیلوولت شــمالغرب –مهزیار – میلاد و میلاد - 
 ماهشــهر اصلی بوده که در فاز اول تعداد 359 زنجیره 
مقره کششــی 400 کیلوولت خط شمالغرب- مهزیار 
تعویض گردیده است.شرکت برق منطقه ای خوزستان 
مسئولیت انتقال برق در 2 استان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد را برعهده دارد.

گلستان 45 رشته رودخانه به طول حدود سه هزار کیلومتر را در پنج حوضه آبریز گرگانرود در جنوب، اترک، قره سو، خلیج گرگان و نکارود در 
خود جای داده است که در برهه های مختلف این استان، همین رودخانه ها به منبع اصلی بروز سیلاب تبدیل شدند.

ســیلاب، نخســتین تهدید و بلای طبیعی این اســتان شمالی به شمار می رود و ساکنان این استان در ابتدای دهه 80 و انتهای دهه 90 چندین 
سیلاب سهمگین با ده ها جانباخته و هزاران میلیاردها ریال خسارت را تجربه کردند.بارش های هفته گذشته شرق گلستان که به سیلاب در تبدیل 
شد، ضمن خسارت مالی به میزان ۶ هزار و 840 میلیارد ریال، به بخش های مختلف در گالیکش، کلاله، مینودشت و گنبدکاووس، 2 جانباخته نیز 
برجای گذاشت و ضرورت چاره اندیشی برای پیشگیری جدی این معضل را به مسوولان ارشد استانی یادآوری کرد.رییس اداره حفاظت خاک اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان در تشریح سیلاب اخیر شرق استان گفت: براساس آمار اداره کل هواشناسی گلستان در بازه زمانی 1۶ و17 
آبان، بیشترین میزان بارش به ترتیب درایســتگاه های »صوفــی شیخ« کلاله به میــزان 72 میلیمتر، »دوزین« شهرستان مینودشت به میزان 71.4 
میلی متر و »لوه« شهرستان گالیکش به میزان 71 میلی متر ثبت شد.محمد عباسی افزود: براساس پایش میدانی کارشناسان این اداره کل در حوزه 
آبخیز »اوغان«، میزان دبی همراه با مواد محموله حدود 180متر مکعب بر ثانیه برآورد شده است.این کارشناسان حوزه خاک اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری گلستان به آسیب شناسی رخداد سیلابی اخیر در حوزه آبخیز »قره سو« در کلاله پرداخت و گفت: حوزه آبخیز آقسو با مساحت 12 
هزار و 497 هکتار مشرف به شهر کلاله بوده و طول آبراهه اصلی آن 27 کیلومتر، شیب متوسط وزنی حوزه 17 درصد و کاربری حوزه جنگل پنج 
هزار و 14۶ هکتار و مسـاحت اراضی شیبدار آن ۶ هزار و 200 هکتار است.عباسی یادآور شد: کاربری غالب در این حوضه، زراعت و شخم در جهت 
شیب است و نهشتههای لســی، قســمت زیادی از حوضه را پوشانده و وجود نهشتههای لسی به دلیل ظرفیت فرسایش پذیری و ضریب رواناب بالا، 
مستعد تولید رواناب در حوضه آبخیز اســت.وی خاطرنشــان کرد: در زمان وقوع سیلاب، اراضی زراعی فاقد پوشش بوده که در افزایش ضریب رواناب 

حوضه نقش موثری دارد.

  تکرار سیلاب؛ معضل تمام نشدنی گلستانی ها
به گفته وی زمان تمرکز بارش در این حوضه 3.74 ساعت است و این مدت زمان کوتاه بارش در حوضه منجر به پاســخ سریع حوضه به رخداد 
بارشــی شــده که مختل شدن سیستم زهکشی مسیلهای طبیعی در کلاله به دلیل تغییر کاربری به مسکونی و جاده و نیز مشرف بودن دامنههای 

پرشیب لسُی و عاری از پوشش گیاهی به شهر کلاله موجب بروز رخدادهای سیلابی به همراه گل و لای در این شهر شد.
عباسی یادآور شد: برای پیشگیری از سیلاب بعدی در این حوضه آبخیز، احیای نوار »راپیرین« پوشش گیاهی در مناطق بالا دست می تواند در 
مدیریت سیلاب و کاهش خسارات در پایین دست کمک کند.وی خاطرنشان کرد: تجربه رخدادهای حدی بارشی در شـرایط کنونی که به دلیل پدیده 
تغییر اقلیم، فراوانی وقوع آن در حال افزایش است، زنگ خطر مهمی برای مدیریتعرصه های بالادست به شمار می رود به طوری که اراضی زراعی 
شــیبدار به عنوان یکی از مهمترین مولدها در این راستا برای تولید روناب محســوب می شود و باید اقدامات مدیریت رواناب و رسوب در این مناطق 
از طریق »تراسبندی«، ممنوعیت شخم در جهت شـیب، ایجاد پوشش گیاهی دایمی و باغ یا در صورت امکان نداشتن اجرای موارد مذکور، اجرای 
نوارهای پوشش گیاهی به صورت نواری در اطراف زمین های زراعی به جد در دستور کار دستگاه های مرتبط قرار گیرد.این کارشناس حوزه خاک اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان با اشاره به بروز سیلاب اخیر در حوضه آبخیز »اوغان« گالیکش نیز گفت: این حوضه آبخیز با مساحت 45 
هزار هکتار در محدوده شهرستان گالیکش به عنوان زیر حوضه های آبخیز »گرگانرود« محسوب می شود و آبراهه آن در سد گلستان زهکش می شود.

وی افزود: این حوضه از لحاظ تقسیمات کشوری حد فاصل استان های گلستان، خراسان و سمنان واقع شده و عمده ترین کاربری آن به ترتیب 
کاربری جنگل به مســاحت 25 هزار هکتار و کاربری زراعی آن به مســاحت 15 هزار و 990 هکتار است.وی یادآور شد: میزان بارش سالیانه در این 

حوضه آبخیز  543 میلی متر بوده و شیب وزنی آن حدود 15 درصد تعیین شده و زمان تمرکز حوضه حدود 11ساعت است.
عباسی با اشاره به این که از لحاظ موقعیت جغرافیایی حوضه آبخیز اوغان از ارتفاع بالایی برخوردار بوده که به سمت شمال ارتفاع آن ها کاهش 

می یابد، گفت: اختلاف ارتفاع 2 هزار و 300 متری در خروجی حوضه تا بلندترین 
نقطه ارتفاعی )حداقل ارتفاع 191 متر و حداکثر ارتفاع 2 هزار و 500 متر( است.

  تکرار سیلاب؛ معضل تمام نشدنی گلستانی ها
این کارشناس آبخیزداری گلستان بیان کرد: 95 درصد حوضه آبخیز اوغان 
منطقه کوهستانی است به طوری که میزان شیب در آن نواحی به بیش از ۶0 
درصد می رســد.به گفته وی اختلاف ارتفاع نواحی بالادست و پایین دست در 
خروجی حوضه ها و مسیر کوتاه پیمایش آب برای رسیدن به خروجی حوضه، 
اثر تجمع بر افزایش سرعت سیل دارند.عباسی ادامه داد: وجود اراضی شیبدار 
دیمزار به مساحت 15 هزار و 990 هکتار که حدود 35 درصد حوضه را به خود 
اختصاص می دهــد، عاملی برای افزایش ضریب رواناب دامنه ای به ویژه در بازه 
زمانی وقوع سیل در این اراضــی فاقد پوشش است.وی اضافه کرد: یکی دیگر 
از عوامل بروز سیل رفتار خاک و سازندهای سنگی در منطقه اســت و بررسی 
نشــان می دهد حساسیت سنگ های حوضه نسبت به نفوذپذیری به طور عمده 
حدود 81 درصد در کلاس »تراوایــی« کم قرار دارد و همچنین برخی از نقاط 
حوزه میزان »رُس« موجود در بافت خاک 45 تــا 52 درصد اســت که همگی 
نشــان از میزان »تراویی« خاک کم اســت و این موضوع به طور طبیعی سبب 
افزایش ظرفیــت سیل خیزی و تولید رواناب در سطح حوزه آبخیز می شــود.وی 
معتقد اســت: در مجموع تجربه رخدادهای حدی بارشی در شـرایط کنونی که 
به دلیل پدیده تغییر اقلیم فراوانی وقوع آنها در منطقه روبه افزایش است، زنگ 

خطر مهمی برای مدیریتعرصههای بالادست است.

  راهکار پیشگیری
این کارشناس حوزه آبخیزداری گلستان افزود: اراضی شیبدار به عنوان یکی 
از مهمترین مولدها برای تولید رواناب در شرق استان محسوب می شود و باید 
اقدامات مدیریت رواناب و رســوب در این مناطق از طریق تراسـبندی، ممنوعیت 
شخم در جهت شــیب، ایجاد پوشـش گیاهی دایمی و باغ یا در صورت امکان 
داشــتن اجرای موارد مذکــور، اجرای نوارهای پوشش گیاهی به صورت نواری 
در اطراف اراضی زراعی به جد در دســتور کار قرار گیرد.وی تاکید کرد: احیای 
نوار »رایپرین«، پوشش گیاهی در مناطق بالا دست مطابق با نظر متخصصین 
دانشگاهی می تواند در مدیریت سیلاب و کاهش خسارات در مناطق پایین دست 
حوضه آبخیز اوغان در شــرق استان نیز کمک شایان کند.وی خاطرنشان کرد: 
در رخدادهای حدی بارش درحوضـه های آبخیز جنگلــی، حمــل چوب آلات 
اجتناب ناپذیر بوده و جزو رفتار طبیعی حوضه های آبخیز محســوب می شود 
و در چنین شــرایط باید تمهیدات لازم برای تامین ظرفیت آبگذری ایمن در 

پایین دست در نظرگرفته شود.

  تکرار سیلاب؛ معضل تمام نشدنی گلستانی ها
این کارشناس حوزه آبخیزداری استان گلستان در خصوص ورود سیلاب به 
روستای »عباس آباد گنبدکاووس معتقد است: مطابق بررسی میدانی، کاهش 
ظرفیت عبــور آب از رودخانــه اوغان به دلیل رسوب ناشــی از محموله عمدتا 
ناشی از اراضی زراعی شیبدار در بالادست اتفاق افتاده و از طرفی وجود برخی 
سازه های غیراستاندارد برای انحراف جریان به منظور بهره برداریهای کشاورزی 

و در نتیجه هدایت سیلابی به داخل روستا شده است.
عباسی، اجرای ساماندهی رودخانه ها براساس اولویت بندی از طریق اجرای 
عملیــات لایروبی اضطراری و اقدام های آبخیزداری از نوع سرشــاخه گیر در 
محدوده بالا دســت پل و تله اندازی محمولات جنگلی را دیگر راهکار موثر در 

کاهش خسارت سیلاب در منطقه پایین دست رودخانه اوغان عنوان کرد.

  سرمایه گذاری در حوزه آبخیزداری
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلســتان معتقد اســت: برای این که 
مشکلات دستگاه های خدمات رسان در پیشگیری از خسارت سیلاب در استان 
کمتر شود، توجه به ســرمایه گذاری در حوزه آبخیزداری و آبخوانداری استان 
بســیار ضروری است.حمید ســلامتی افزود: تغییر اقلیم و وجود بیش از 110 
هزار هکتار زمین های شیب دار بدون یا پوشش ناچیز گیاهی در استان، ضرورت 
سرمایه گذاری را برای کاهش خسارت سیلاب دوچندان می کند.وی همچنین 
از طرح مطالعه یک میلیون و 200 هزار هکتار حوزه آبخیز استان و آماده برای 
اجرای طرح های آبخیزداری و سرشاخه گیر در راستای خسارت از جمله سیلاب 
خبر داد و گفت: حمایت از طرح های آبخیزداری و آبخوانداری در حوزه های آبخیز 
استان می تواند با مدیریت حوزه های بالا دست، خسارت سیلاب را کاهش داد.

سلامتی خاطرنشان کرد: طرح جامع حوزه آبخیز در گلستان با هماهنگی هفت 
دستگاه مرتبط نهایی شده که برای اجرا در یک دوره سه ساله 23 هزار میلیارد 
ریال اعتبار پیش بینی شده است.صاحب نظران حوزه منابع طبیعی در گلستان 
معتقدند: تنها راه رسیدن به توسعه پایدار و حفاظت از منابع اعم از خاک و آب 
و کاهش خســارت بلایای طبیعی در این استان شمالی، پرداختن به مدیریت 
جامع حوضه های آبخیز بوده تا از خسارات ناشی از آن برای ساکنان کاسته شود.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

  تست گرم مترو پرند انجام شد/ شمارش معکوس برای افتتاح
 تست گرم خط مترو پرند با موفقیت  انجام شد تا شرایط برای افتتاح احتمالی این مسیر ریلی 19 کیلومتری و نیز ایستگاه مترو شهر پرند فراهم شود، طرحی که مطالعات آن از سال 1384 آغاز و اجرای آن از سال 1391 از طریق وزارت راه و شهرسازی به شهرداری 

تهران واگذار شد.
 روابط عمومی و امور بین الملل شرکت راه آهن شهری تهران و حومه )مترو( روز شنبه اعلام کرد: به موجب پیگیری های به  عمل آمده و همکاری مجدانه دولت که پس از بازدید آذر ماه سال گذشته رییس جمهور از این طرح روند بهتری به خود گرفت، مسیر 19 

کیلومتری و ایستگاه متروی پرند آماده بهره برداری شده تا جمعیت قابل توجه این شهر اقماری پایتخت از امکانات جدید حمل و نقلی بهره مند شود.
البته طبق روال تمام افتتاحیه های قبلی شبکه متروی تهران، معمولا چند روز قبل از برگزاری مراسم آغاز بهره برداری از مسیر و ایستگاه ها، تست گرم به منظور بررسی نهایی ایمنی و صحت عملکرد تجهیزات، تاسیسات و مستحدثات صورت می پذیرد که این امر 

پنجشنبه هفته قبل /25 آبان/ در مورد خط و ایستگاه مترو پرند با موفقیت انجام شد.
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انتقال ستاره ایرانی تیم فوتبال پورتو به تیم های بزرگ اروپایی ممکن است به نیمکت نشینی این مهاجم منجر شود.
 مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو که در فصل نقل وانتقالات تابستانی مورد توجه تیم های معتبر اروپایی قرار گرفته بود، سرانجام تصمیم گرفت که حداقل یک نیم فصل 
دیگر در فوتبال پرتغال بماند.با توجه به اینکه در پایان فصل، قرارداد طارمی با پورتو به پایان می رسد و این بازیکن می تواند به صورت آزاد راهی تیم های دیگر شود، قطعا مسئولین این 
باشگاه پرتغالی دوست  ندارند که فرصت درآمدزایی از این بازیکن را از دست بدهند و به احتمال زیاد طارمی در نیم فصل و در نقل وانتقالات زمستانی پیش رو از این تیم جدا خواهد شد.

منچستریونایتد، آث میلان و اینترمیلان تیم هایی هستند که به صورت جدی از فصل گذشته شرایط طارمی را دنبال می کنند و به احتمال زیاد یکی از این ۳ تیم مقصد بعدی ستاره 
ملی پوش کشورمان خواهد بود. میلانی ها در ابتدای این فصل به توافق اولیه برای انتقال او دست پیدا کرده بودند که در نهایت بر سر مبلغ نهایی به توافق نرسیدند. حالا اما شیاطین سرخ 

و افعی ها از شانس بیشتری با توجه به عدم توافق طارمی با میلان برخوردار هستند.

مقصدهای جذاب 
زمستانی برای طارمی

  مرادمند زودتر از شش هفته می رسد؟
یکی از احتمالات جذاب پیرامون اســتقلال 
این اســت که شاید محمدحســین مرادمند با 
انجام تمرینات ویژه و کارهای فیزیوتراپی خاص 
زودتر از آنچه گفته شــد به تمرینات تاکتیکی 
استقلال بازگردد. مرادمند در بازی مقابل تراکتور 
با مصدومیت مواجه شــد که پیش از پایان نیمه 
اول بازی را ترک کرد اما این بازیکن بعد از بازی 
با تراکتور به سرعت عملیات بازگشت را آغاز کرد 
و با پیگیری مجدانه در تلاش اســت تا زودتر به 
تمرینات استقلال بازگردد. خوشبختانه همان طور 
که گفته شد این بازیکن با پارگی رباط پا مواجه 
نشده و می تواند با انجام تمرینات فیزیوتراپی به 
چرخه تمرینات تاکتیکی بازگشــته و دوباره در 
ترکیب اســتقلال به میدان بــرود. اگر مرادمند 
برگــردد دغدغه نکونام نیز کاهش خواهد یافت. 
در همین راستا محمد نوازی، مربی استقلال نیز 
ابراز امیدواری کرده مرادمند زودتر از شش هفته 

اعلام شده به تمرینات بازگردد.
 

  استقلال به دنبال اسپانسر سوم
استقلال هنوز از لحاظ مالی با بحران مواجه 
است و نتوانسته به ثبات مالی دست یابد. مدیران 
این باشگاه هم به موازات اوج گیری مشکلات مالی 
در تلاشــند با جذب اسپانسر های جدید بر سد 
مشکلات مالی فائق آیند. به تازگی خبری آمده 
دال بر اینکه مدیران اســتقلال در سفر به کیش 
با چند شــرکت بزرگ برای قبول اسپانسرینگ 
باشــگاه اســتقلال مذاکره کرده اند. این خبر در 
حالی منتشــر می شود که ظاهراً قرار است علی 
خطیر ظرف روزهای آینده با اسپانســر ســوم 
اســتقلال هم قرارداد امضا کند و در عین حال 
مذاکره با شرکت های دیگر نیز ادامه دارد. طبق 
گفته مدیران باشگاه استقلال این باشگاه مبلغی 
در حدود 900 میلیارد تومان بدهی انباشته دارد.

  مشاور خطیر همچنان در استقلال
در ماه های گذشــته خبرهــای ضد و نقیض 
بســیاری درباره نحوه فعالیت هژبری که مشاور 
علی خطیر محسوب می شود، منتشر شده است. 
اخیراً گفته شده که این شخص با باشگاه استقلال 
قطع همکاری کرده درحالی که هژبری همچنان 
مشــغول به فعالیت است و به کارش در باشگاه 
اســتقلال ادامه خواهد داد. خبر عجیبی درباره 
هژبری منتشر شــده که خطیر او را از سمتش 
کنار گذاشته است درحالی که خود خطیر اقدام 

به جذب این شخص کرده است. 

 امیری فعلًا تنها غایب بازی با النصر
وحید امیری بازیکن تیم پرســپولیس بعد از 
رسیدن به بهبودی نســبی، در جریان دیدار با 
استقلال تاجیکستان در لیگ قهرمانان آسیا دوباره 
مصدوم شد تا باز هم از تمرینات پرسپولیس دور 
شــده و به مداوای مصدومیتش بپردازد. این در 
حالی است که تیم پرسپولیس هفته آینده باید 
در عربســتان به مصاف النصر این کشور برود و 
وضعیت وحید امیــری کاپیتان دوم این تیم به 
گونه ای است که به احتمال بسیار زیاد این بازی 

را از دست خواهد داد.

   قطعاً نقش جواد در این 
قضیه غیر قابل کتمان 

است، اما پس از او، یک 
فرد دیگر هم وجود داشت 

که به طور جدی در کنار 
سرمربی استقلال پرونده 

را دنبال کرد.

دستمزدنکونامدوبارهکسرمیشود؟
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سعید جمشیدیان    |  چند وقت پیش و در شرایطی که استقلال به دلیل سقف بودجه نمی توانست قرارداد بلانکو را ثبت کند به بازیکنان استقلال 
پیشنهاد دادند تا با کم کردن 10 درصد از قرارداد خود به باشگاه استقلال کمک کنند تا قرارداد بازیکن آرژانتینی را ثبت کنند، البته در وهله اول تمام 

بازیکنان موضع سفت و سختی در قبال این تصمیم گرفتند اما به تدریج و با سیاستی که نکونام در پیش گرفت تصمیم مدیران استقلال تا حدودی اجرا شد.

فکــرم را با آمـــــار و ارقــــــــام مشغول نمی کنـــــم
یکی دو ماه قبل از آغاز جام جهانی 2014 بود که سردار آزمون برای نخستین 
بار به تیم ملی ایران دعوت شد. مهاجمی که آن زمان 19 ساله بود و در لیگ روسیه 
برای روبین کازان بازی می کرد. آزمون اما با وجود مهاجمانی نظیر کریم انصاری فرد و 

رضا قوچان نژاد نتوانست راهی به لیست نهایی کارلوس کی روش پیدا کند.
پژمان منتظری بعدها درباره شرایط آزمون در اردوی اتریش- آخرین اردوی ایران 
قبل از جام جهانی 2014 – گفت: »فکرش را نمی کردم آن مهاجمی که قبل از جام 
جهانی برزیل در اردوی تیم ملی حضور داشت، تبدیل به یکی از بهترین بازیکنان 
تاریخ فوتبال ایران شود. در آن مقطع با بازیکنان تیم ملی می گفتیم که آیا آزمون 

واقعاً در یک تیم اروپایی بازی می کند؟«
سردار اما با تلاش و پشتکار توانست پله های ترقی را یکی یکی طی کند. تا جایی 
که کمتر از یک سال بعد از جام جهانی 2014 تبدیل به مهاجم اول تیم ملی شد 

و مقابل کره جنوبی در تهران نخستین گل خود را به ثمر رساند. 
اتفاقات مثبت در زندگی فوتبالی آزمون یکی یکی رقم می خورد و البته او هم 
نشان می داد برای حضور در باشگاه های بزرگ و سطح بالا پتانسیل بسیاری دارد. گل 
زیبا در جام ملت های 2015 به قطر اثبات کرد که چرا کی روش از رضا قوچان نژاد 

می گذرد و به سردار اعتماد می کند. 

گلی که باعث شــد کی روش به تمجید از آزمون بپردازد: »سردار مرا یاد روی 
فان نیستلروی می اندازد. او توانایی بازی برای باشگاه های بزرگ اروپایی را دارد.«سردار 
نه تنها به مهاجم اول تیم ملی تبدیل شد بلکه در رقابت های اروپایی هم توانست 
توانایی های خود را به رخ باشگاه هایی بزرگ نظیر اتلتیکومادرید، بنفیکا، آژاکس و 
البته بایرن مونیخ بکشد. جایگاه آزمون در تیم ملی تهدید نمی شد و او مدام به تعداد 
گل های خود می افزود.خیلی ها بر این عقیده بودند که او می تواند یک تهدید جدی 
برای گل های ملی علی دایی باشد. هر چند خودش بارها گفته بود که دنبال اعداد و 
ارقام نیست و بی توجه به این مسائل فقط می خواهد در ترکیب تیم ملی مؤثر باشد.

در این مدت آزمون یک جام ملت های آســیا و دو جام جهانی را سپری کرد و 
به مهاجمی پخته تبدیل شــد. او مقابل هنگ کنگ و در هفتاد و چهارمین بازی 
توانســت دو گل بزند و تعداد گل های ملی خود را به عدد 49 برســاند. حالا او در 

آستانه شکستن رکورد کریم باقری است. 
یــک نابغــه و یک بازیکن اســتثنایی در تاریــخ فوتبال ایران که در پســت 
هافبــک دفاعی 50 بار دروازه حریفان را باز کــرده و حالا نوبت مهاجم رم ایتالیا 
 اســت که با گذر از کریم ســعی کنــد در ادامه دوران فوتبالش خــود را به علی

 دایی نزدیک کند.

آزمون با یک گل دیگر به باقری می رســد و با دو گل از او 
سبقت می گیرد و به دومین گلزن برتر تاریخ تیم ملی بدل 
می شود. اتفاقی که البته آزمون خیلی توجهی به آن ندارد: 
»رکورد آقای باقری؟ همین که من کنار ایشان بایستم باعث 
افتخارم است. به این مسائل توجهی ندارم و دوست ندارم فکر 

خودم را با آمار و ارقام مشغول کنم. اصلاً دنبال رکورد نیستم 
و فقط می خواهم بازیکن مؤثری در ترکیب تیم ملی باشم. تیم 

ملی که موفق باشد، برای من کافی است.«
سردار در سال های اخیر نشان داده بی توجه به بحث های حاشیه ای 

دنبال راهی است تا به تیم ملی کمک کند. درباره این مسأله می توانیم 
به اظهارنظر امیر قلعه نویی پیش از بازی با هنگ کنگ رجوع کنیم. جایی 

که سرمربی موفق تیم ملی گفته بود آزمون جزو بازیکنانی است که بیشتر 
از همه می دود و تلاش می کند.

46 سال قبل یک مهاجم تیم ملی موفق به دبل مقابل هنگ کنگ شد. 
از آن روز که غفور جهانی مقابل هنگ کنگ دبل کرد تا پنجشنبه که سردار 

آزمون موفق به دبل شد.

 بازیکنان استقلال پس از اینکه دیدند جواد نکونام قرارداد خودش را کاهش داد تا زمینه برای صدور کارت بازی گوستاوو 
بلانکو فراهم شود، به طور جدی وارد عرصه شده و پشت سر سرمربی خودشان قرار گرفتند تا این مشکل را حل کنند.

 قطعاً نقش جواد در این قضیه غیر قابل کتمان است، اما پس از او، یک فرد دیگر هم وجود داشت که به طور جدی در کنار 
سرمربی استقلال پرونده را دنبال کرد و در این ماجرا واقعاً عصای دست جواد شد. سیدحسین حسینی، کاپیتان اول استقلال 
این بازیکن بود که خودش شخصاً با بازیکنان تماس می گرفت و از اعتبارش مایه می گذاشت تا بتواند آنها را راضی به کاهش 
مبلغ قراردادشان بکند. راهکاری که موفقیت آمیز هم بود و غیر از چند بازیکن بقیه نفراتی که کاپیتان استقلال با آنها صحبت 

کرد، همگی حاضر به کاهش مبالغ قرارداد خودشان شدند تا کارت بازی مهاجم آبی پوشان صادر شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/08/28
شماره : 1528

 بلانکو توانست با این سیاست وارد لیست استقلال شود اما این پایان کار استقلالی ها نبود 
و همچنان دو مربی به دلیل ســقف بودجه بیرون مانده اند و آی دی کارت آنها برای حضور در 
بازی ها صادر نشــده اســت. دو مربی استقلال به دلیل ناراحتی چند بازیکن این تیم از بدقولی 

باشگاه دور از نیمکت آبی پوشان ماندند.
 

 رضاوند به نفع هاشمی نسب کار کرد
آرش رضاوند، هافبک اســتقلال پس از دیدار تیمش مقابل شمس آذر قزوین در هفته نهم 
لیگ برتر، به انتقاد از مدیران استقلال پرداخت و گفت: »ما قراردادی داشتیم که قرار شد رقم 
آن را کم کنیم و در حال مذاکره بودیم. با این حال برای ما چند بازیکن که هنوز قراردادمان را 
کم نکرده بودیم، پولی نزدند و مبلغی به حساب بقیه بازیکنان واریز کردند! این یک کار بسیار 
زشــت و غیرحرفه ای اســت. انگار عادتی وجود دارد که باید قراردادم را کم کنم و بعد پولم را 
بدهند! مگر می شود برای همه پول بزنند و پولی به ما چهار، پنج نفر ندهند؟ من راضی بودم که 
قراردادم را کاهش بدهم، اما با این شرایط که بخواهند مرا تحت فشار قرار بدهند، دیگر )برای 
کاهش رقم قرارداد( راضی نیستم.«این اظهارنظر با واکنش علی خطیر، مدیرعامل استقلال همراه 
شد و او که میهمان برنامه ورزش و مردم بود، درباره اظهارات رضاوند گفت: »ما اولویت مان را 
گذاشتیم برای بازیکنانی که با باشگاه همکاری بیشتر کردند تا 2 روز زودتر پول بگیرند و این 
کار فکر نمی کنم ناعادلانه باشــد. این دوستانی هم که پول نگرفتند، به آنها پرداختی خواهیم 
داشــت.« اگر چه باشــگاه پول این چند بازیکن را پرداخت کرد، اما مدتی وقت برد تا بازیکنی 
مثل رضاوند سرانجام رضایت دهد تا قراردادش را کم کند. در تازه ترین ادعای استقلالی ها گفته 
شده که رضاوند هم برای اینکه شرایط حضور هاشمی نسب در استقلال مهیا شود، راضی شده 

تا بخشی از قراردادش را کم کند. اما فعلًا هنوز این اقدام عملی نشده است.
 

  مهدی پور همچنان راضی نیست
مهدی مهدی پور یکی از بهترین هافبک های اســتقلال همچنان هیچ واکنشی در خصوص 
کاهش قراردادش نشــان نداده اســت. این بازیکن که تاکنون راضی به چنین کاری نشده، اما 
اگر مثل بازیکنان دیگر حاضر به گذشتن بخشی از مبلغ قراردادش نشود، سسما مربی بدنساز 
استقلال همچنان بیرون می ماند و قادر نیست در نیمکت استقلال بنشیند. این روزها خبرهای 
متفاوتی در خصوص رضایت مهدی پور به گوش می رسد و هیچ خبر جدیدی در این ارتباط به 

صورت رسمی اعلام نشده است.

  باز هم نکونام قراردادش را کم می کند؟
نخستین فردی که در استقلال حاضر شد قراردادش را کم کند تا بلانکو به تیم استقلال اضافه 
شود نکونام بود. آقای مربی با این کار خود پیشتاز شد تا سایر بازیکنان هم از خودگذشتگی کرده 
و به کمک باشگاه بیایند. اما در ادامه این بخشش سرمربی استقلال گفته می شود اگر همچنان 
بازیکنانی مثل مهدی پور حاضر به همکاری نشوند و همچنان روی تصمیم خود پافشاری کنند 
دوباره سرمربی استقلال به کمک باشگاه آمده و برای اینکه سسما هم بتواند مجوز حضور روی 
نیمکت اســتقلال را پیدا کند، بخشی از قراردادش را کم می کند. به هرحال آنچه مسلم است 
تاکنون دو مربی استقلال یعنی هاشمی نسب و سسما به دلیل اینکه استقلال نمی تواند به صورت 
قانونی اسامی آنها را رد کند، همچنان بیرون مانده اند و بعضاً از روی سکوها بازی تیم استقلال 
را دنبال می کنند و برای گرفتن مجوز حضور روی نیمکت باز هم استقلال به از خودگذشتگی 
تعدادی از بازیکنان خود از جمله مهدی پور و ارسلان مطهری نیاز دارد تا بتواند اسامی مربیان 

مورد نظر را به سازمان لیگ بدهد.
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گاهی اوقات زمانی که از خانه در حال دورکاری 
هستید، زمان برای تمیز کردن فضای اتاق پیش 
از برگزاری جلسات کاری آنلاین ندارید و اکنون 
کارمندان مایکروسافت بیشترین و بهترین تلاش 
خــود را می کنند تا آبروی شــما از نظر تمیزی 

محیط حفظ شود.
 به نقل از ســی ان ان، این شرکت فناوری از 
یک قابلیت جدید موســوم به »اتاقت را تزئین 
کــن« )decorate your room( برای گروه های 
مایکروســافت در کنفرانس ایگنایت ۲۰۲۳ این 
هفته رونمایی کرده است که سال آینده عرضه 

می شود.
ایــن قابلیت از هوش مصنوعــی برای تولید 
 latest(»جدیدترین جلوه های تولیدی پس زمینه«
اســتفاده   )generative background effects
می کند و به کاربر این امکان را می دهد تا فضای 
واقعی اتاق را دکور کرده و بهبود بخشــد. برای 
مثال بهم ریختگی ها را مرتب کند یا روی دیوارها 

گیاه نصب کند.
این قابلیت را حتی می توان به گونه ای گسترش 
داد که مناســبتی باشد یا به پس زمینه نورهای 
رنگی اضافه شود تا پر زرق و برق تر شود. یا حتی 
می توان به پس زمینه درخت کریسمس اضافه 
کرد. مایکروسافت از برخی از امکانات آن در یک 

فیلم تبلیغاتی رونمایی کرده است.
این ابزار تنها یکی از بسیار قابلیت های جدید 
پریمیوم و کمکی مایکروســافت ۳۶۵ است که 
شامل ایزوله کردن صدا و تشخیص بهبودیافته  

صدای گوینده می شود.

هوش مصنوعی اتاق شما را 
مرتب می کند

دلار  50.800

یورو 55.300

پوند  62.650

درهم  14.050

لیر  1.770

سکه  تمام  28.900.000

سکه نیم  15.500.000

سکه ربع  10.420.000

سکه یک گرمی  5.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

بانک های جهانی طلایی 
می شوند

عاطفه دهقانی     |  پیکاپ رم 1۵۰۰ مدل ۲۰۲۵ طی یک فیس لیفت در بخش 
 1۵۰۰ Ram طراحی و پیشــرانه ارتقا پیدا کرد. در ادامه با مشخصات و امکانات

۲۰۲۵ آشنا می شویم.
شرکت رم از فیس لیفت پیکاپ رم 1۵۰۰ پرده برداشت. پیکاپ رم 1۵۰۰ در مدل ۲۰۲۵ از 
موتور جدید، ظاهر جدید و کابین پیشرفته تر بهره می برد. مشتریان می توانند اکنون این خودرو 
را با پیشرانه ۶ سیلندر توئین توربو سفارش دهند. در ادامه در این بخش از اخبار خودرو سایت 

گجت نیوز با مشخصات و امکانات این خودرو آشنا می شویم.

 مشخصات پیکاپ رم 1500 مدل 2025
شــرکت رم به جای موتور ۵.7 لیتری V8 همی از پیشرانه جدید ۳ لیتری ۶ سیلندر خطی 
توئین توربو هوریکین در رم 1۵۰۰ استفاده کرده که دو خروجی را به همره دارد. این پیشرانه در 
مدل اول قدرتی برابر با 4۲۰ اسب بخار و گشتاور ۶۳۵ نیوتن متر را به تولید می رساند؛ اما نسخه 
قدرتمندتر آن قدرتی برابر با ۵4۰ اسب بخار و گشتاور 7۰۵ نیوتن متر را به همراه دارد. این پیشرانه 
به شاتون های فولادی فورج کاری شده، میل لنگ فولادی و بلوک آلومینیومی نیز مجهز شده است.

البته مشــتریان کماکان می توانند رم 1۵۰۰ مدل ۲۰۲۵ را با موتور ۳.۶ لیتری V۶ تنفس 
طبیعی پنتااســتار سفارش دهند. یک گیربکس 8 سرعته اتوماتیک نیز وظیفه انتقال قدرت به 
چرخ های این پیکاپ را بر عهده دارد. رم 1۵۰۰ مدل ۲۰۲۵ در مدل قدرتمندتر پیشرانه ۳ لیتری 
۶ سیلندر خطی توئین توربو هوریکین جدید در عقب به اکسل جدید گشتاور بالا مجهز شده است.

مشتریان می توانند این پیکاپ را به شکل دیفرانسیل عقب و چهار چرخ محرک سفارش دهند 

که البته امکان سفارش قفل دیفرانسیل الکترونیکی عقب و دیفرانسیل لغزش محدود نیز وجود 
دارد. این خودرو قادر به حمل بار حداکثر 1۰۵۰ گیلوگرم بوده و حداکثر ظریت یدک کشی آن 

نیز ۵۲۵۰ کیلوگرم اعلام شده است.
شرکت رم برای پیکاپ رم 1۵۰۰ مدل ۲۰۲۵ تغییرات ظاهری جزئی نظیر چراغ های عقب 
جدید، چراغ های جلوی LED جدید و جلوپنچره بزرگتر را در نظر گرفته اســت. ضمن این که 
کیفیت متریال داخلی افزایش پیدا کرده و اکنون کابین این خودرو از تکنولوژی های بیشــتری 

بهره می برد.
در واقع شــرکت رم یک صفحه نمایش 1۰.۲۵ اینچی را برای سرنشــین جلو نصب کرده که 
در کنار نمایشگر اطلاعاتی سرگرمی 14.۵ اینچی مرکزی و صفحه آمپر دیجیتالی 1۲.۳ اینچی، 
نمای مدرنی را به وجود آورده اند. از ســایر ویژگی های بخش داخلی این پیکاپ می توان به آینه 

دید عقب دیجیتالی، شارژر بی سیم دوگانه و هدآپ دیسپلی اشاره کرد.
اکنون مشتریان می توانند در خانواده رم 1۵۰۰ یک تیپ جدید به نام تنگستن را سفارش دهند 
که این تیپ لوکس قرار است با فورد F1۵۰ لیمیتید و جی ام سی سی یرا دنالی به رقابت بپردازد. 
از ویژگی های این تیپ می توان به سیستم صوتی Klipsch Reference با ۲۳ بلندگو و ساب ووفر 
1۲ اینچی، پشت سری های قابل تنظیم برقی، حافظه و تنظیم برقی ۲4 جهته صندلی های جلو، 

ماساژور، تهویه، گرم کن، پلاک فلزی روی کنسول میانی و تودوزی چرمی اشاره کرد.
این پیکاپ جدید قرار است از سه ماهه سوم سال ۲۰۲4 در کارخانه استرلینگ هیلز میشیگال 
به تولید برســد. البته هنوز جزئیات قیمتی این خودرو اعلام نشــده، اما قطعا قیمت آن از مدل 

فعلی که در مدل پایه ۳8 هزار و ۵۰۰ دلار قیمت دارد، بیشتر خواهد بود.

تحلیلگر ارشد فلزات گرانبها در بانک استاندارد چارترد 
اظهار کرد: تعداد بانک های مرکزی که به دنبال افزایش 

طلا در پنج سال آینده هستند، افزایش می یابد.
قیمت طــلا در روز جمعه با افزایــش ارزش دلار و 
بازدهــی بالاتر کاهش یافت، اما پس از آن که داده های 
ضعیف تر مشاغل، شرط بندی فدرال رزرو را برای حفظ 
نرخ های بهره در هفته آینده تقویت کرد، برای بهترین 

هفته از اوایل ماه می تعیین شد.
بهای هر اونس طلا به 1۹81 دلار و 1۰ سنت رسید، 
اما به دنبال صعود هفتگی ۰.7 درصدی بود که با جهش 
1.۵ درصدی روز پنجشــنبه پــس از افزایش ادعاهای 
بیکاری هفتگی در ایالات متحده انجام شد. قیمت طلای 

آمریکا نیز به 1۹8۲ دلار و 1۰ سنت رسید.
تای وونگ، تاجر مستقل فلزات مستقر در نیویورک 
گفت: طلا در محدوده 1۹4۰ تا 1۹۹۰ دلار در نوســان 
است و احتمالاً تا ارائه آمارهای تورم و نتایج فدرال رزرو 
در هفتــه آینده همین طور باقی خواهد ماند و افزود که 

شمش به ضعف داده های اقتصادی حساس تر است.
شــاخص دلار از پایین ترین سطح دو هفته ای خود 
جهش کرد و طلا را برای خریداران خارجی گران کرد، 
در حالی که بازدهی بالاتر خزانه داری 1۰ ســاله باعث 
شــد شمش با بازده صفر جذابیت کمتری داشته باشد. 
معامله گران خود را برای گزارش تورم ایالات متحده برای 
ماه می آماده می کنند که قرار اســت در روز سه شنبه، 
یک روز قبل از اعلام تصمیم فدرال رزرو توســط فدرال 

رزرو انجام شود.
چین برای هفتمین مــاه متوالی ذخایر طلای خود 
را بــه ۶7.۲7 میلیون اونس تروا تا پایان ماه می افزایش 
داد. سوکی کوپر، تحلیلگر ارشد فلزات گرانبها در بانک 
استاندارد چارترد اظهار کرد: »تعداد بانک های مرکزی 
که به دنبال افزایش طلا در پنج ســال آینده هســتند، 

افزایش می یابد«.
بر اســاس گزارش رویترز، پالادیوم که در خودروها 
استفاده می شود، به پایین ترین حد خود از ماه می ۲۰1۹ 
سقوط کرد و در 1۳۲4 دلار در نوسان بود. وونگ گفت: 
»پالادیوم پس از داده های ضعیف ایالات متحده و چین 
به پایین ترین حد در چهار سال گذشته سقوط کرده و 
به نظر می رسد به ســمت محدوده جدید و پایین تری 
پیش می رود.«نقره با ۰.1 درصد افزایش به ۲4.۲۶ دلار 
در هر اونس رسید و بهترین هفته خود از اوایل آوریل را 
تجربه کرد، در حالی که پلاتین ۰.1 درصد کاهش یافت 

و به 1۰۰۹.۳ دلار رسید.

تصاویر گلکسی A25 گوشی ارزان 
قیمت جدید سامسونگ لو رفت

این تصاویر جدید علاوه بر مشــخصات کلیدی گلکســی ای 
Samsung Galaxy A25 – ۲۵، گوشــی جدید سامســونگ را در 
سه رنگ مختلف نشــان می دهند.در حالی که سامسونگ آماده 
رونمایی از گلکسی A25 می شــود، تصاویر تازه ای از آن به بیرون 
 درز کرد. اگر اطلاعات منتشــر شــده درست باشــد، این گوشی

  رده ابتدایی با تراشــه اگزینوس 1۲8۰ و رم 8 گیگابایتی وارد بازار 
خواهد شد.

ظاهرا باید منتظر یک اسمارت فون ۶.۵ اینچی با پنل سوپر آمولد 
Infinity-U باشیم که محتوا را با رزولوشن فول اچ دی پلاس، نرخ رفرش 

1۲۰ هرتز و روشنایی 1۰۰۰ نیت نمایش می دهد.
دوربین سلفی گوشی، 1۳ مگاپیکسلی و دوربین اصلی در پنل 
عقب، ۵۰ مگاپیکسلی با لرزشگیر اپتیکال تصویر )OIS( توصیف شده 
است. دو دوربین دیگر باید 8 و ۲ مگاپیکسلی باشند؛ به ترتیب فوق 

عریض و ماکرو!

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/08/28
شماره : 1528

چشم انداز رشد اقتصادی 
جهان ضعیف است

صندوق بین المللی پول اعلام کرد که چشم انداز رشد 
اقتصادی میان مدت تا حدودی ضعیف است.

 به نقل از اکونومــی، مدیرعامل صندوق بین المللی 
پول )IMF(، کریســتالینا جورجیوا اظهار کرد: در حالی 
که اقتصاد جهانی در سال ۲۰۲۳ » به طرز شگفت آوری 
انعطاف پذیر« بوده است؛ اما انتظار می رود رشد جهانی 
برای سال های ۲۰۲۳ و ۲۰۲4 به میزان سه درصد شود 

و چشم انداز رشد میان مدت تا حدودی ضعیف است.
وی در نشســت ســران همکاری اقتصادی آسیا و 
اقیانوسیه )APEC( گفت که ما در جهانی مستعد شوک 
زندگــی می کنیم.مدیرعامل صنــدوق بین المللی پول 
درگیری بین رژیم صهیونیستی و حماس را به فهرست 
منابع خطر اضافه کرد.جورجیوا گفت که پیش بینی های 
رشــد صندوق بین المللی پول بیشتر به دلیل بهره وری 
پایین مداوم است و افزود که اصلاحات برای بهبود آن و 

مدیریت ریسک های مرتبط مورد نیاز است.
وی افزود: مطالعات با استفاده از داده های خاص نشان 
می دهد که هوش مصنوعی می تواند رشد سالانه بهره وری 
نیروی کار را دو تا سه درصد افزایش دهد. این مورد قابل 
توجه است اما در همین حال، تحولی در بازار کار ایجاد 
می کند؛ افراد شغل خود را از دست می دهند و اگر به آن 
توجه نشود، می تواند به ناآرامی های اجتماعی اضافه کند.

 رونمایی ازفیس لیفت پیکاپ رم ۱۵۰۰ مدل ۲۰۲۵ با 
طراحی جدید و موتور قدرتمند

گزارش تکان دهنده مجلس درباره آمار استفاده از 
فیلترشکن در ایران

بر اساس اطلاعات منتشر شده توسط مرکز پژوهش های مجلس، آمار استفاده از فیلترشکن 
در ایران به ۹۰ درصد رسیده است.

فیلتر شدن بخش عمده ای از فضا و شبکه های مجازی و نبود محتواهای جایگزین کارآمد، سبب 
شده تا کاربران ایرانی به هر روشی برای دور زدن این محدودیت ها متوصل شوند. تحقیقات جدید 

نشان می دهد که آمار استفاده از فیلترشکن در داخل ایران به ۹۰ درصد رسیده است!
مورد استفاده ترین روشی که این روزها برای رسیدن به دسترسی فضای 

مجازی استفاده می شود وی پی ان است. این امر سبب شده گردش مالی 
که از فروش فیلترشکن ها ایجاد شده است، بسیار بحث برانگیز باشد.

فیلتر شدن شبکه ها و رسانه های پرطرفدار مجازی که افراد 
را در سراسر جهان به هم متصل می کند، هرگز سبب نشده 

که ایرانیان دست از اســتفاده از این شبکه ها بردارند؛ در 
ســوی مقابل راهکارهای دولت نیز به مزاج مردم خوش 
نمی آید و گردش این داســتان بر محوریت خالی کردن 

جیب مردم می چرخد.
مرکز آمار و گزارش اخیر کمیســیون صنایع مجلس 
اخیرا آمار جدید استفاده از فیلترشکن در ایران را منتشر 

کرد. بر اساس این آمار، نیمی از مردم با وجود فیلتر بودن 
برنامه ها باز هم از آن ها استفاده می کنند. در این آمار آمده که 

حدود ۶۰ میلیون ایرانی روی دستگاه خود اپلیکیشن فیلترشکن 
نصب دارند. آمار منتشــر شده از سوی مرکز پژوهش های مجلس 

نیز این میزان استفاده را با شدت بیشتری تایید می کند. اطلاعات این 
آمار حاکی از آن اســت که حدود ۹۰ درصد مردم از فیلترشکن های رایگان 

یا پولی استفاده می کنند.
آمارهایی که از قبل در دســترس اســت نیز صحت پژوهش های جدیــد را تایید می کنند؛ 
به عنوان مثال بر اســاس آمار انجمن تجارت الکترونیک تهران، ۹۶ درصد مردم از فیلترشــکن 

استفاده می کنند.

آمار استفاده از فیلترشکن در ایران
اگرچه بین آمارهای ارائه شــده اختلافات چند درصدی وجود دارد، اما همه آنان بر استفاده 
از فیلترشــکن توســط بیش از نیمی از افراد جامعه تاکید دارند. همین امر سبب شده گردش 

مالی ارائه دهندگان ســرویس های وی پی ان به موضوعی مهم و مطرح در فضای مجازی و بین 
مردم تبدیل شود.

حسین آصفری، عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در مجلس در خردادماه امسال 
اعلام کرده بود که ارائه دهندگان فیلترشکن ها گردش مالی بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومانی دارند!

حســین آصفــری توضیح داد که ثبت درآمد بیش از ۵۰ هــزار میلیارد تومان برای 
کاســبان فیلترشکن، رقم بسیار بالایی محسوب می شود و تاکنون حتی یک 
ریال هم از این مبلغ به دولت مالیات داده نشده است. از سویی دولت 
به راحتــی می تواند جلوی فعالیت این کاســبان را بگیرد که این 
موضوع نشــان دهنده آن است که کاسبان به نفوذ بسیار بالایی 

در دولت رسیده اند.
در واقع فیلترینگ جدید ســبب شــد که بســیاری از 
فیلترشــکن های رایگان که دسترسی را برای مردم نسبتا 
راحت محقق می کردند دیگر کار نکنند یا با اختلال مواجه 
شوند و مردم برای دست یافتن به همان شرایط سابق روی 

به خرید وی پی ان های پولی بیاورند!

آمار استفاده از فیلترشکن در ایران
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات به آمار انتشار یلفته واکنش 
نشــان داد و گفت باید این ادعا بررسی شود که مافیای فروش 
فیلترشکن چه کسانی هستند. عیسی زارع پور مدعی شد که کلید 

حل این معما در دست مجلس است.
تاکنون چندین بار از وزیر ارتباطات درخواســت شده تا گردش مالی وی 
پی ان ها را ارائه کند تا بفهمیم درآمد حاصل از فروش وی  پی ان ها به حســاب چه کســی 

واریز می شود؛ ولی تا به اینجا، آقای وزیر از ارائه این اطلاعات امتناع کرده است.
در حالی که مردم با وجود وضعیت بد اقتصادی به سختی حتی برای سرگرم شدن و ارتباط 
گرفتن به فضای مجازی دسترســی پیدا می کنند، پول کاســبان فیلترشکن روز به روز در حال 
بیشتر شدن است و دولت به جای چاره اندیشی برای وضعیت مردم به فکر گرفتن مالیات از کاسبان 

فیلترشکن است که عملی خلاف با قوانین وضع شده انجام می دهند!
 انتظــار مــی رود ایــن موضــوع شفاف ســازی شــود و تلاش هــای دولــت در راســتای 

رفاه بیشتر مردم باشد.

 هیوندای سانتافه مدل 2024 هیجان انگیزتر از چیزی است که تصور می کنید
هیوندای سانتافه مدل ۲۰۲4 نسل جدید طرفداران و منتقدان مخصوص خود را دارد؛ اما در اینجا نگاهی به ویژگی های جذاب Santa Fe نسل پنجمی خواهیم داشت.

هیوندای در تابستان گذشته به صورت رسمی از هیوندای سانتافه مدل ۲۰۲4 رونمایی کرد که در واقع شروع نسل جدید آن را رقم می زند. نسل جدید این کراس اوور محبوب تحولی اساسی نسبت به 
نسل های قبلی در خصوص طراحی تجربه کرده، از لحاظ عملکرد یک قدم جلوتر رفته و به انواع و اقسام فناوری های پیشرفته مجهز شده است. با این حال، نظرات ضد و نقیضی نسبت به این شاسی بلند، 
خصوصاً طراحی نمای بیرونی آن وجود دارد. حالا اگر جزو کسانی هستید که نظر مثبتی نسبت به Santa Fe جدید ندارید، بد نیست مروری بر ویژگی های جذاب آن از مناظر مختلف داشته باشید.

ســانتافه نســل جدیــد در طراحی هیچ نشــانی از نســل چهــارم ندارد و بــا خطوط ظریف ســانتافه های گذشــته خداحافظی کرده اســت تــا فرمی مربعی یا باکســی 
بــا اضــلاع تیــز متعدد بــه خود بگیــرد. در نمــای جلو ایــن کــراس اوور دی لایت هــای ال ای دی به شــکل حرف H بــا حــال و هــوای آینده گرایانه توجه 
 را جلــب می کننــد و پاییــن آن هــا هم همین الگوی شــبیه به H مشــهود اســت. برجســتگی گلگیرهــا در نمای کنــاری هم دوبــاره به یادمــان می آورند 
که با یک خودرو سرسخت طرف هستیم و نهایتاً نمای عقب جایی است که چراغ های سرتاسری افقی با فرم مستطیلی و الگوی H، قرار گرفته در محلی خیلی 

پایین تر از حالت عادی، بحث برانگیز می شوند.

میکروپلاستیک ها ذرات فیزیکی هستند که از 
قوانین عادی پیروی نمی کنند. آن ها می توانند به 
محیط های صعب العبور و نادری مانند ابرها نفوذ 
کنند. علاوه بر این، میکروپلاستیک های موجود 
در ابرها می توانند بــر آب و هوا و دمای جهانی 

تاثیر بگذارند.
 به نقل از گاردین، میکروپلاستیک ها تقریبا 
در همه جای زمین راه خود را پیدا و در همه جا 
از جملــه هوا، آب، خاک، غذا و حتی خون نفوذ 
کرده اند. بر اســاس تحقیقات جدید، این ذرات 
خطرنــاک اکنون به ابرها نیز وارد و به تازگی در 

ابرهای آسمان چین یافت شده اند!  
 Shandong  گروهی از دانشــمندان دانشگاه
در چیــن، آب موجود در ابرهایی که بر فراز کوه 
تای)Mount Tai( بودنــد را جمع آوری کردند. 
در نتیجه این عمل پژوهشــی، از ۲8 نمونه، ۲4 
نمونه حاوی ذرات میکروپلاستیکی شناخته شد. 
این ذرات میکروپلاســتیکی شــامل پلی اتیلن 
ترفتالات )که با نام دیگر PET شناخته می شود(، 
پلی پروپیلن، پلی اتیلن و پلی استایرن هستند. 
تقریبا تمام این ذرات در الیاف مصنوعی، لباس و 
منسوجات و همچنین بسته بندی و ماسک های 
صورت یافت می شوند و علاوه بر این، تحقیقات 
نشان می دهد که این میکروپلاستیک ها می توانند 

بر آب و هوای جهانی تأثیر بگذارند.
 Environmental بر اساس مقاله ای که در ژورنال
منتشــر   Science and Technology Letters
شــده اســت، پژوهشــگران اظهار کردند که با 
انجام این مطالعه آن ها شــواهد قابل توجهی از 

میکروپلاستیک ها را در ابرها مشاهده کرده اند.
با توجه به میکروپلاســتیک های موجود در 
 ) Mount Fuji(ابرهای آسمان قله های کوه فوجی
و کوه اویاما)Mount Oyama(، مشخص شد که 
این ذرات ممکن است از پلاستیک های اقیانوس 
سرچشمه گرفته و از طریق توده های هوا منتقل 
شــده باشند. همچنین مشخص شد که غلظت 
میکروپلاستیک ها در ابرهای آسمان کوه تای  7۰ 
برابر بیشتر از میزان غلظت میکروپلاستیک ها در  

دیگر نقاط آسمان ژاپن هستند.  
 Fay Couceiro، استاد آلودگی محیط زیست 
در دانشــگاه Portsmouth، می گویــد: اغلــب 
مــا آلودگی ها را به شــکل مایع می شناســیم 
که به ســادگی بــه رودخانه هــا و دریاها نفوذ 
می کنند. در حالی که میکروپلاستیک ها به دلیل 
اینکــه ذرات فیزیکی هســتند از قوانین عادی 
 پیــروی نمی کنند و می تواننــد به محیط های

 بســیار صعب العبوری و نادری مانند ابرها نیز 
نفوذ کنند.

تاثیر فاجعه ای به نام 
»میکروپلاستیک« در آب و 

هوای جهانی
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